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ایمانی: ۸۰ درصد نابسامانی ها مربوط به مدیران نالایق است

اصولگراها به دوربرگردان رسیدند
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پیام های سفر 
رئیس جمهور 

ایران به سوریه، 
بعد از ۱۳ سال 

در ســال های اخیر فیلم های کمدی همواره موفق ترین 
فیلم های گیشه سینماها بوده اند که به دلیل این موفقیت 
و البته تا حدی کم هزینه بودن تولید آنها، بخش خصوصی 
همواره به این ســینما توجه بیشــتری داشته و همواره 
ســرمایه گذاری های مستقل بیشتری در تولید فیلم های 
کمدی نقش داشتند. به گزارش روزنامه »صبح امروز« و 
به نقل از ایلنا، بسیاری؛ فیلم های کمدی را در تزریق نشاط 
در جامعه موثر می دانند و به همین دلیل معتقد هستند 

که تولید و نمایش این آثار نوعی الزام برای جامعه...

در وضعیت جدید و نقش روسیه و چین: بازگشت غرب به برجام 
ناممکن خواهد بود؛ برجام به لحاظ تکنیکی و زمانی قابلیت دوام 
ندارد؛ امید باقیمانده در جعبه پاندورا ازبین رفته اســت؛ و این 
هم که آمریکا دیپلماسی را تنها راه حل مساله هسته ای میداند، 

چیزی جز مذاکره »مستقیم و جامع« با ایران نیست.
حمید ابوطالبی، معاون سیاســی ریاست جمهوری در دولت 
روحانی در صفحه توییتر خود نوشت: سوال بزرگ فراروی برجام 
-برای همه- این است که آیا به لحاظ تکنیکی، برجام قابلیت 

اجرا ویا حتی بازبینی زمانی را دارد یاآنکه بایدبه آن...

فرارو-  ابراهیم رئیسی، روز سیزدهم اردیبهشت، به دعوت بشار 
اسد، در راس یک هیات بلند پایه سیاسی و تجاری به دمشق 
سفر کرد. رئیسی، نخستین رئیس جمهور ایران است که بعد از 
۱۳ سال یعنی پس از آغاز ناآرامی ها در سوریه )۲۰۱۱( به این 
کشور سفر کرده است. فراتر از همکاری های دو جانبه، این سفر 
در شرایطی صورت می گیرد که موجی از تنش زدایی منطقه  را 
فرا گرفته است. همین امر، اهمیت سفر رئیسی را دو چندان 
کرده است. تهران و ریاض در مقام دو قدرت بزرگ خاورمیانه، 

پس از ۷ سال تنش حداکثری، در اسفند گذشته، درباره..

لزوم اصلاحات سه گانه برای حل مشکلات؛

صندوق بازنشستگی حیاط خلوت مقامات سیاسی است
اخیرا اظهارنظر جنجالی مدیرکل بیمه های اجتماعی 
وزارت کار خبرســاز شــده اســت:  »به زودی مجبور 
خواهیم شد، کیش، قشــم و خوزستان را بفروشیم تا 
بتوانیم حقوق بازنشســتگان را بدهیم.« این در حالی 
اســت که مدتهاســت زنگ خطر بحران صندوق های 

بازنشستگی به صدا در آمده است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از خبرآنلاین؛ 
سجاد پادام اگرچه بلافاصله بعد از انتشار این گفت وگو 
که با واکنش های بســیاری روبه رو شد، اعلام کرد که 
فیلم گفت وگویی که از او منتشر شده، تقطیع شده بوده 
اســت. اما او در عین حال اعــلام می کند:  بالغ بر ۱۳۰ 
کشــور از تجربه یونان عبرت گرفتند و اصلاحات را در 
نظام بازنشســتگی آغاز کردند. ما فقط هشدار دادیم تا 
آیینه عبرت دیگران نشــویم و الا جان ما بذل وجب به 

وجب خاک ایران عزیز است.
با این حال، به نظر می رسد زنگ خطری که سال ها قبل 
توسط اساتید دانشگاه و تحلیلگران به صدا درآمده بود، 
اما توجهی به آن نشــد، به صدا درآمده اســت؛ تا جایی 
که وضعیت صندوق های بازنشستگی امروز بحرانی شده 
و نزدیک است که این بحران به یک ابربحران جدی بدل 
شــود. مسعود نیلی، اقتصاددان سال ها قبل و در دوره ای 
که مشاور اقتصادی دولت یازدهم بود، مساله صندوق های 
بازنشســتگی را یکی از ۶ ابرچالش اقتصادی آینده ایران 
عنوان کرده بود. او گفته بود: »بیکاری«، »رفاه و معیشت 
جامعه«، »بودجه دولت و  نظام بازنشستگی و صندوق ها«، 
»بحران منابع آب کشــور«، »مسائل زیست محیطی« و 
»نظام بانکی« شــش ابرچالش اقتصاد ایــران در آینده 

 هستند.

این در شــرایطی است که کارشناســان اعتقاد دارند با 
وجود این هشدارها، نه تنها این بحران ها به صورت جدی 
پیگیری و راهکاری برای آنها ارائه نشــده، بلکه امروز در 

آستانه یک ابربحران قرار دارند.
هشدارهایی که جدی گرفته نمی شود

در همین رابطه، حمید حاج اسماعیلی، کارشناس بازار کار 
با اشــاره به بحران پیش روی صندوق های بازنشستگی، 
می گوید: ما کســری بودجه بزرگی را چند سالی است که 
یدک می کشیم؛ بدون این که هیچ گونه دغدغه و نگرانی در 
حوزه دولت برای رفع آن شاهد باشیم. شما شاهد هستید 
که دولت خیلی با افتخار اوراق منتشــر می کند و مدعی 
است از بانک مرکزی اســتقراض نکرده است. در صورتی 
که در خصوص اوراق هیچ گونه پاســخ گویی شــفافی به 

کارشناسان، جامعه و مردم ندارد و نتایج آن ...
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ایمانی: ۸۰ درصد نابسامانی ها مربوط به مدیران نالایق است

اصولگرا ها به دوربرگردان رسیدند
اخیرا عملکرد دولت  جواد مرشدی: 
ســیزدهم موجب شــده اصول گرایان 
تندرو که حامیان اصلی ورود رئیســی 
به انتخابات ریاســت جمهوری بودند، 
انتقادهایی را به وی وارد بدانند به نحوی 
که اکثر چهره های شاخص این جناح 
سیاســی، ضمن نقد عملکــرد دولت، 
خواهان اصلاح امورهستند. این انتفادها 
از نماینده های مجلس شروع شد. حتی 
۹۵ درصد آنان که در طوماری رئیسی 
را به عرصــه انتخابات فرا خوانده بودند 
به اذعان یکی از نمایندگان مجلس از 
عملکرد خود پشیمان شده و عملکرد 
کابینه سیزدهم را در بوته نقد قرار داده 

و می دهند. 
به نظر می رســد بخشــی از این نقدها 
کارساز شــده وبرخی وزرا و روسا طی 
اســتعفا و اســتیضاح جای خود را به 
افراد دیگــری داده اند کــه البته این 
خود تبدیل به موضوعی جهت نگرانی 
منتقدین شــده تا مبادا فرد جایگزین 
حتی کارآمدی نفر قبل را نیز نداشته 
باشــد. با این همه ظاهرا پروژه عبور از 
رئیسی، نزدیک ورود به فاز اجرایی خود 
شــده و حالا این رئیس جمهور است 
که باید اصلاح امور را ســدی در برابر 
این روند قــرار دهد. از آن جا که اغلب 
تحلیل گران، دولت سیزدهم را مسبب 
وضعیت موجود می دانند بر آن شدیم 
تاثیرگــذاری تغییرات اخیر  تا میزان 
در وضعیت موجود را با کارشناســان 
سیاســی درمیان بگذاریم. گفت وگوی 
»خبرآنلایــن« با ناصــر ایمانی فعال 

سیاسی اصول گرا بخوانید:
 در ارتباط با بانیان وضع موجود، 
عــده ای دولت آقای رئیســی را 
می دانند.  حاضر  وضعیت  مسئول 
اخیرا در  تغییراتی که  به  با توجه 
به وجود  کابینه دولت ســیزدهم 
آمده از استعفا گرفته تا استیضاح، 
به ســمت  آیــا وضعیت موجود 

بهبودی خواهد رفت؟
به نظر من آقای رئیسی مسبب وضعیت 
موجود نیست، اما ایشان و دولت شان 
نتوانســتند جلــوی آن ناکارآمدی ها 
و نابسامانی های گذشــته را بگیرند و 
کشور را قدمی به پیش ببرند. چون هر 
دولتی کــه روی کار می آید، امور باید 
بهتر شود، متاسفانه در این زمینه آقای 

رئیسی عملکرد مناسبی نداشته است.
 ولی در نظرداشته باشیم عملکرد 
وزرای دولت سیزدهم، موجب  بد 

بدتر شدن اوضاع شده است؟
بله، من نمی خواهــم بگویم وضعیت 
بهتر شده است، ولی می خواهم بگویم 
وضعیت در بهترین حالت تغییری نکرد 
و حتی بدتر هم شــد. ایــن قابل انکار 
نیســت و آمار این را نشــان می دهد، 
ما با هر گرایش و عقیده سیاســی که 
باشیم آمار را نمی توانیم نادیده بگیریم 
از طرفــی از عمر دولت هم نزدیک دو 
سال می گذرد و این زمان کمی نیست.
 به نظر شــما این اســتعفاها و 
تغییرات  به  منجر  اســتیضاح ها 

خواهد شد؟
من اعتقاد دارم که در یک شــرایطی 
می توانــد منجر به تغییر شــود و در 
شــرایطی می توانــد منجر بــه تغییر 
نشــود. به عنوان نمونه خیلی ساده از 

شما می پرســم آقای رئیسی به جای 
این وزرای برکنار شــده چه کســی را 
می گــذارد تا من بگویــم اوضاع بهتر 

خواهد شد یا نه.
به طور قطع انتخــاب و معرفی وزیری 
که کارآمدتر باشد و مورد وثوق مجلس 
قرار بگیرد، برای رئیــس جمهور کار 

سختی است.
اولا شــخص آقای رئیســی در تغییر 
مدیران بسیار کُند عمل می کنند، برای 
مثال، تغییر وزیر جهاد کشــاورزی و 
وزیر آموزش و پرورش باید شش ماه تا 
یک سال زودتر انجام می شد، صرف نظر 
از این که جای سوال است که اصلا در 
ابتدا چرا این افراد به عنوان وزیر معرفی 
شده اند. این ها باید خیلی زودتر از این ها 
تغییر می کردند، چــرا که ناکارآمدی 

آن ها کاملا واضح است. 
بایــد دید چــه کســی جایگزین این 
افراد معرفی می شــود تا ببینیم واقعا 
می توانیم امید داشــته باشیم که یک 
مقدار بهبودی حاصل شــود. اگر قرار 
باشــد فردی مانند افراد قبلی معرفی 
شود، می توانم بگویم خیلی نمی توانیم 
به فرآیند تغییرات در کشور خوشبین 
باشــیم، ضمن این که همین الآن هم 
به اعتقــاد بنده، تعــداد قابل توجهی 
از مدیــران دولتی بایــد تغییر کنند. 

البته ذهن شــما فقط معطوف به وزرا 
نشود، معاونان رئیس جمهور و مدیران 
ســازمان ها و دستگاه های دیگر کشور 
باید تغییر کننــد. تغییرات و تصمیم 
گیری ها در دولت بســیار کُند است و 
جایگزین ها هــم خیلی امیدوار کننده 

نیست.
 باید به این اصل برگردیم که وزیر 
ضعیف، مدیریت ضعیف بر سر کار 
مدیران ضعیف  بایــد  و  می آورد 
تغییر کنند تا چنانچه جواب نداد 

وزیر تغییر کند؟
بلــه، البته امکانش وجــود دارد تقدم 
و تاخــر بــه این شــکل نباشــد. در 
وزارتخانه هــا برخــی معاونان کلیدی 

و برخی بیشــتر ســتادی و کم تر در 
مسائل اجرایی هســتند. بنابراین اگر 
وزیر، معاونــان کلیدی را عوض نکند، 
دولت بــا رصدی که دارد، باید به وزیر 
مربوطه فشار بیاورد تا معاونان ضعیف 
را تعویض کنــد. برخی از معاونان وزرا 
مسئول یک دستگاه هستند. به عنوان 
مثــال مدیرعامــل راه آهــن، معاون 
وزیر هم هســت و یک دستگاه بزرگ 
به نام راه آهن زیر نظر ایشــان است یا 
مدیرعامل شــیلات معاون وزیر جهاد 
کشاورزی هم هست و یک دستگاه زیر 
نظر ایشان است )البته منظور من تغییر 
این آقایان نیست و فقط مثال می زنم(. 
مسئول خیلی دستگاه ها یا بنگاه های 
بزرگ دولتی معاون وزیر است و دولت 
مستقلا می تواند این ها را رصد کند، ولو 
این که صــلاح نمی داند آن وزیر تغییر 
بکند. منتهی همان طور که گفته شد 
مســئله تغییرات در دولت خیلی کُند 
پیش می رود. در حــال حاضر برخی 
وزرا استعفا داده اند و برخی را مجلس 
کنار گذاشت و در نهایت کمتر دیده ایم 
دولــت یعنی شــخص رئیس جمهور 
به طور مستقل بررســی کند وزیرش 
ناکارآمد اســت و »بسمه تعالی عزل«؛ 
با این که از وزیر بخواهد استعفای خود 
را بدهد، ما تقریبا شــاهد این موضوع 

نیستیم.
 با این اوصاف به نظر شــما این 
در  ســیزدهم  دولت  ناکارآمدی 
موجود  وضعیــت  چنددرصــد 

تاثیرگذار بوده است؟
نمی شود این ها را به درصد گفت، در این 
مقدارکمیت گرایی  یک  درصد  مسائل 
اســت ولی واقعــا موثر اســت. از بعد 
دیگری می گویم، بنده واقعا از سال ها 
پیش و ابتدای تحریم ها اعتقاد داشته ام 
که تحریم هــای خارجــی ۲۰ تا ۳۰ 
درصد بیشتر در نابسامانی اقتصادی ما 
موثر نبوده اند و ۷۰ تا ۸۰درصد مربوط 
به تحریم های داخلی، ســوءمدیریت، 
ناکارآمدی ها و مدیران نالایق اســت. 

اگر این ها نبود کشور در اثر تحریم های 
خارجی خیلی آسیب جدی نمی دید.

 وضعیــت موجــود صــدای 
اصول گرایــان را نیز درآورد، فکر 
می کنید اگر ایــن وضعیت ادامه 
از آقای  باشد اصول گرایان  داشته 

رئیسی عبور خواهند کرد یا خیر؟
من یک رفتار اصول گرایان را همیشه 
تحسین کرده ام و یک سری رفتارهای 
دیگــر آن ها را نقد کردم که الآن مورد 
بحث من نیســت، ولی آن چیزی که 
در مورد اصول گرایان به نسبت جریان 
مقابل تا همین حد هم قابل تقدیر است 
این است اصول گراها حتی دولتی را که 
منتصب به خودشــان باشد، وقتی می 
بینند مسیر را اشتباه می رود، زبان به 
نقادی می گشــایند؛ نمی گویند چون 
دولت از ماست، باید تا لحظه آخر آن را 

تایید کنیم.
 نظیر اتفاقــی که در زمان آقای 

احمدی نژاد افتاد؟
بلــه، صرف نظــر از این کــه دولــت 
اواخر دهه هشــتاد  احمدی نــژاد در 
دولت منتســب محبوب اصول گرایان 
بــود یا نه که محل بحث اســت و من 
فعلا وارد آن نمی شــوم، فرض بگیریم 
که اصلا ایشان کاندیدای اصول گرایان 
بــود، ولی در همان اواخــر دولت اول 
ایشان، اصول گرایان با ایشان زاویه پیدا 
کردند، در دولت دوم که بسیار سرشاخ 
شــدند و انتقادات زیــاد و بحث های 
بسیارتندی نســبت به ایشان داشتند 
و درگیر بودند، اصطلاحا حتی درگیر 
فیزیکی داشتند و حتی چندین بار کار 
به مسئله اســتیضاح و ... هم کشید و 
به دلایلی این کار انجام نشــد.در دولت 
آقای رئیسی هم همین طور است، یعنی 
الآن نه همه، ولی اکثریت اصول گرایان 
و افراد شاخص آن ها انتقادات جدی به 
عملکرد دولت آقای رئیسی دارند. البته 
این حرف بدان معنا نیســت که دولت 
باید برکنار شــود، ولی انتقاد جدی به 
عملکرد آقای رئیسی دارند و می گویند 
این رویه ای که دولت پیش گرفته باید 
اصلاح شود، اگر با همین فرمان دولت 
می خواهد به جلو برود کشــور آسیب 
جدی می بینــد و معلوم نیســت دو 
سال دیگر که این دولت تمام می شود 
اصول گرایان بخواهند به لحاظ سیاسی 
چه رفتاری نســبت بــه دولت بعدی 

داشته باشند.

 تعداد قابل توجهی از مدیران دولتی باید تغییر کنند. 
البته ذهن شما فقط معطوف به وزرا نشود، معاونان رئیس 
جمهور و مدیران سازمان ها و دستگاه های دیگر کشور 

باید تغییر کنند

,,

حمله میرسلیم به دولت رئیسی 
میرســلیم در توئیتی با انتقاد از دولت 
نوشت: چرا با تقدیم لایحه دو فوریتی 
خودروهــای  واردات  تجویــز  بــرای 
مســتعمل عوام فریبی و توقع آفرینی 

می شود؟

سیدمصطفی میرسلیم، نماینده تهران در 
مجلس با اشاره به لایحه دوفوریتی دولت 
برای واردات خودروهای کارکرده نوشت: 
در حالی که خیابان های شهرهای کشور 
انباشته از سواری شده و نتیجه آن ازدحام 

و راهبندان و تشــدید آلودگی هوا است 
چاره در اصلاح و تقویت ترابری عمومی 
است. چرا با تقدیم لایحه دو فوریتی برای 
تجویز واردات خودروهای مستعمل عوام 

فریبی و توقع آفرینی می شود؟

»ماموریت ناممکن« احیای برجام 
در وضعیت جدید و نقش روســیه و چین: بازگشــت غرب به برجام 
ناممکن خواهد بود؛ برجام به لحاظ تکنیکی و زمانی قابلیت دوام ندارد؛ 
امید باقیمانده در جعبه پاندورا ازبین رفته اســت؛ و این هم که آمریکا 
دیپلماســی را تنها راه حل مساله هسته ای میداند، چیزی جز مذاکره 

»مستقیم و جامع« با ایران نیست.
حمید ابوطالبی، معاون سیاسی ریاست جمهوری در دولت روحانی در 

صفحه توییتر خود نوشت:
ســوال بزرگ فراروی برجام -برای همه- این اســت که آیا به لحاظ 
تکنیکی، برجام قابلیت اجرا ویا حتی بازبینی زمانی را دارد یاآنکه بایدبه 
آن بدرود گفت؛ و برجام رابرای همیشه به تاریخ سپرد؟ آیابرجام صرفا 

»امیدی باقی مانده« است، یا آنکه هنوزیک واقعیت تامّ است؟
چرا که برجام، که برای موافقانِ دیپلماسی درعرصه جهانی صورت پاندورا 
به معنای )تمامی نعمت ها( را به خود گرفته بود، پس از گشوده شدن 
جعبه ی آن، صرفا مصیبت هایش بود که پراکنده گردید؛ و اکنون،»امیدِ 
باقی مانده در جعبه« هم رنگ باختــه و برجام دیگر یک واقعیت تامّ 
نیست! زیرا بازگشت به برجام و یا ایجاد تغییرات درآن به لحاظ تکنیکی 

دیگر ممکن نیست؛ چون:
۱( پس ازحمله روســیه به  اوکراین و تحــولات تایوان، منافع جدید 
روســیه  وچین دیگر با غرب در یک راستا نبوده ومعادلات قدرت ۱+۵ 
وهمکاریهای استراتژیک آنان به هم خورده است؛ ازاین رو مکانیسم ۱+۵ 

ناکارآمد شده است.
۲( به لحاظ تکنیکی،برای غرب، بازگشت به برجام یعنی پذیرش انقضای 
تحریم های موشــکی در اواخر مهرماه امســال و انقضای تحریم های 
هسته ای در معنای ضرورت کمک به توسعه فعالیتهای هسته ای ایران با 
خاتمه قطعنامه ۲۲۳۱ در سال ۲۰۲۵؛ آنچه قطعابه نفع روسیه و چین 

در افق همکاری های تجاری و 
نظامی است.

۳( بازگرداندن توانایی و تجربه 
هسته ای ایران به زمان امضای 
برجــام، به لحــاظ تکنیکی 
ناممکن اســت؛ زیراتحولات 
از وقفه درنظارت  بســیاری، 

آژانس تا پیداشدن ذرات اورانیوم غنی شده باخلوص »۷/۸۳ درصد«، 
ابهامات سه سایت هسته ای ظاهرا اعلام نشــده و... رخ  داده و ایران از 

بسیاری از نقاط حساس عبور کرده است.
۴( ایران هم برســر دوراهی اســت؛ چراکه بازگشت به برجام اگرچه 
در شــرایط فعلی به سود کشور است، ولی معنای آن عدول از تمامی 
شعارهای انتخاباتی اســت. لذا باید تغییراتی، ولو صوری،شکل بگیرد 
تا بشــود آنرا به عنوان تحول اســتراتژیک جلوه گر ساخت! به نوعی 

همان»توافق موقت« غرب؛ که البته پذیرفته نشده است.
۵( بعلاوه و به لحاظ تکنیکی، توافق موقت-هرچه که باشد- به معنای 
تعیین تکلیف انقضاهای زمانی برجام نیست؛ نبود زمان، تحولات داخلی 
ایران، و ورود ایران و آمریکا به عرصه انتخابات هم امکان ریسک سیاسی 
برای توافق را از میان برده است. لذا غرب از مکانیسم ماشه برای بازگشت 
بــه فصل هفت بهره خواهد گرفت. بنابراین در وضعیت جدید و نقش 
روســیه و چین: بازگشت غرب به برجام ناممکن خواهد بود؛ برجام به 
لحاظ تکنیکی و زمانی قابلیت دوام ندارد؛ امید باقیمانده در جعبه پاندورا 
ازبین رفته است؛ و این هم که آمریکا دیپلماسی را تنها راه حل مساله 

هسته ای میداند، چیزی جز مذاکره »مستقیم و جامع« با ایران نیست.

گزارش »محرمانه« بازرس ویژه به رئیسی 
نماینده ویژه رئیس جمهور در امر مبارزه با فساد جزئیات واگذاری رانتی 
خودرو را تشــریح کرد و گفت: در گام اول از ادامه واگذاری خودروهای 
درخواســتی به اشخاص که در قالب تفاهم نامه و امثالهم خارج از روال 

فروش خودرو به عموم مردم بوده جلوگیری کردیم .
حجت الاسلام حسن درویشیان  نماینده ویژه رئیس جمهور در امر مبارزه 
با فســاد درباره متخلفان واگذاری رانتی خودرو اظهار داشــت: پس از 
ارزیابی دقیق ابعاد موضوع و احراز تخلف، در گام اول از ادامه واگذاری 
خودروهای درخواستی به اشخاص که در قالب تفاهم نامه و امثالهم خارج 

از روال فروش خودرو به عموم مردم بوده جلوگیری کردیم .
وی افزود: پس از ارزیابی دقیق ابعاد موضوع و احراز تخلف، در گام اول 
از ادامه واگذاری خودروهای درخواستی به اشخاص که در قالب تفاهم 
نامه و امثالهم خارج از روال فروش خودرو به عموم مردم بوده جلوگیری 
کردیم . نماینده ویژه رئیس جمهور در امر مبارزه با فساد تصریح کرد: در 
گزارشی محرمانه، دستگاه ها و افراد متخلف را به رئیس جمهور معرفی 
کردیم و در همان بدو امر مدیرعامل ایران خودرو نیز در همین رابطه 
برکنار شــد. البته این شرکت در گذشته نیز با مصوبه داخلی درصدد 
واگذاری تعدادی خودروی شاسی بلند )هایما S۸ وارداتی CKD( قبل 
از عرضه عمومی به مردم و با رانت قابل توجه به مدیران خود بود که با 

ورود به موقع بازرسی ویژه منتفی گردید.

درویشیان بیان کرد: پس از تذکر به دستگاه های متخلف، به خودروسازان 
هم مجدداً ابلاغ گردید براساس ابلاغیه و دستور ریاست محترم جمهور 
از اسفندماه ۱۴۰۰، تحت هیچ شرایطی حق واگذاری بی ضابطه خودرو 

در حاشیه

لی
داخ

ت 
یاس

س



3
پنج شنبه 14 اردیبهشت 1402/  سال سوم /  شماره 1476

Vol.3.No.1476 / May 4.2023

www.sobhe-emrooz.ir

sobhe.emrooz.news@gmail.com

پایان ماه رمضان و دور تازه خشونت ها

سازناکوک ارتش صهیونیست 
حسین فاطمی، روزنامه نگار: این هفته 
هم به روال شانزده هفته گذشته اعتراضات 
گسترده ای در سراسر اراضی اشغالی علیه 
کودتای قضایی بی بی شــکل گرفت تا 
هم چنان شکاف عمیق صهیونیستی - 

صهیونیستی ادامه پید کند. 
منابع خبری شنبه شــب گزارش دادند، 
هــزاران نفر در فلســطین اشــغالی در 
هفدهمین شــنبه متوالی علیه بنیامین 
نتانیاهو، نخست وزیر رژیم صهیونیستی 
تظاهرات و همچنان خواستار توقف روند 
تصویب طرح جنجالی کابینه وی با عنوان 
اصلاح قانون قضایی هستند. هر چند اخبار 
متفاوتــی از میزان و تعداد معترضین در 
شنبه اعتراضی این هفته مخابره می شود، 
اما برخی آمارها از حضور ۲۰۰ هزار نفری 
فقط در خیابان کابالان در تل آویو حکایت 
دارد. همچنین رسانه های صهیونیستی 
گزارش دادند، ۳۰ هزار نفر در حیفا، ۱۸ 
هزار نفر در کفارسابا و ۱۶ هزار نفر نیز در 
نتانیا تظاهرات کردند و همچنین تظاهرات 
مشابهی در قدس اشغالی، هرتزلیا، رعنانا و 
نهریا برگزار شده است. نکته مهم اینجاست 
که معترضان اعلام کردند پنجشنبه آینده 
نیز موج جدیدی از نافرمانی و تظاهرات 
در مخالفت بــا طرح تغییرات قضایی در 
شهرهای مختلف فلسطین اشغالی برگزار 
خواهند کرد. این تظاهرات در حالی برگزار 
شده که پنجشنبه گذشته نیز طرفداران 
کابینه نتانیاهو و طرح تغییرات قضایی در 

قدس اشغالی دست به تجمع زده بودند.
طبق گزارش پایگاه خبری »عربی۲۱«، 
وضعیت دوقطبی حاصل شــده از طرح 
اصلاحات قضایی بر سرزمین های اشغالی 
حاکم است و حامیان نتانیاهو با آمدن به 
خیابان ها به دنبال آن هســتند تا موازنه 
قدرت را به کابینه بحران زده او بازگردانند؛ 
در حالی که منتقدان و معارضان همچنان 
معتقدنــد این طــرح نظــارت قانونی 

برفعالیت های کابینه را از بین خواهد برد.
 لیبرمن و درخواست توقف مذاکرات 

اعتراضات شنبه ان هفته در دل خود یک 
خبر مهم نیز داشتو رهبر حزب »اسرائیل 
خانــه ما« از ســران اپوزیســیون رژیم 
صهیونیستی خواســت، مذاکرات درباره 
طرح اصلاحات دستگاه قضایی این رژیم 

را متوقف کنند.
به گزارش خبرگزاری معا از فلســطین، 
آویگــدور لیبرمن در مقابــل ده ها هزار 
تظاهرکننده علیه طرح اصلاح دســتگاه 
قضایی که مقابل ســاختمان موسســه 
هنرهای شــهر بئر الســبع جمع شده 
بودند، از یائیر لاپید و بنی گانتس، سران 
اپوزیســیون رژیم صهیونیستی خواست 
مذاکرات درباره کودتا علیه دستگاه قضایی 
که ائتلاف حاکم آن را اصلاحات قضایی 
می نامد، متوقف کنند.این تظاهرات عصر 
شنبه از مقابل ساختمان دادگاه آغاز شد 
و در نتیجه آن خیابان »یتسهاک راگر« 
مسدود شد، در مقابل ده ها تن از حامیان 
طرح اصلاحات و طرفداران حزب لیکود با 
حضور تعداد زیادی نیروی پلیس تظاهرات 
کردند. علاوه بر لیبرمن، پروفسور آبیچای 
برورمن، وزیر سابق رژیم صهیونیستی و 
چهره اقتصادی و رئیس پیشین دانشگاه 
بن گوریون در بئر الســبع ضمن هشدار 
درباره کودتا علیه دستگاه قضایی این رژیم 
گفت: »این طرح موجب ویرانی اقتصادی 
خواهد و اولین کسانی که آسیب می بینند، 

ساکنان حومه شــهرها هستند.«موشه 
ردمن، یکی از ســران اعتراضات مستمر 
در اراضی اشغالی برای هفدهمین هفته 
متوالی اعلام کرد: »سخنان روز پنج شنبه 
وزرای کابینه به ما تاکید کرد که باید به 
این اعتراضات ادامه دهیم و دیوار محکمی 

در برابر این کودتا باشیم.«
 سازناکوک ارتش

در حالی بی بی با گسل بی سابقه سیاسی 
- اجتماعی دست و پنه نرم می کند که 
حال ارتش رژیم صهیونیستی هم به هیچ 
وجه خوب نیست. رسانه های صهیونیستی 
اعلام کردند تنها در ماه میلادی جاری سه 
تن از ســربازان ارتش رژیم صهیونیستی 

خودکشی کرد
بــه گــزارش تلویزیــون رســمی رژیم 
صهیونیستی، یک سرباز زن روز پنجشنبه 
و یک سرباز مرد اوایل هفته قبل به دلایل 
نامعلوم خودکشی کردند. یک سرباز دیگر 
هم اوایل ماه جاری میلادی خودکشــی 
کرده بود. در پی این امر رئیس ستاد ارتش 
رژیم صهیونیستی دستور سرمایه گذاری 
بیشتر روی منابع و آماده سازی طرح هایی 
برای کاهش خودکشی در میان پرسنل 

ارتش را صادر کرد.
تلویزیون رسمی رژیم صهیونیستی اعلام 
کــرد، ارتش این رژیم معمولاً از انتشــار 
اطلاعات مربوط به تعداد سربازانی که در 
حین انجام خدمت نظامی خود دست به 
خودکشی زده اند، خودداری می کند زیرا 
مقامات ارتش فکر می کنند که انتشــار 
چنین داده هایی در صورتی که سربازان 
آمــار خودکشــی را در میــان رده های 
ارتش رصد کنند موجب تشویق آنها به 

خودکشی می شود.
روزنامه یدیعوت آحارونوت هم نوشت که 
۱۴ سرباز اسرائیلی در ســال ۲۰۲۲ در 
حین انجام خدمت ســربازی خودکشی 
کردند که بالاترین میزان در ۵ سال اخیر 
است. در سال ۲۰۲۱، ۱۱ سرباز اسرائیلی 
خودکشــی کردنــد. بیشــترین میزان 
خودکشی در صفوف ارتش اسرائیل هم 
در سال ۲۰۱۱ به ثبت رسید که طی آن 

۲۱ سرباز خودکشی کردند.
از داده ها چنین اســتنباط می شــود که 
اکثریــت قریب به اتفاق خودکشــی ها 
توسط سربازان مرد انجام می شود. ارتش 
هم تاکنون به نتیجه روشنی برای توضیح 
افزایش خودکشی در میان سربازان و به 
ویژه مردان نرسیده است. برای ممانعت 
از خودکشی ســربازان، به افسران ارتش 

رژیم صهیونیستی دستور داده شده، کاملا 
هوشیار باشند.

اما خودکشــی ســربازان ارتــش رژیم 
صهیونیستی تمام ماجرا نیست. در سوی 
دیگر هــم حدود ۷۰۰ نفــر از نیروهای 
ذخیره ارتش رژیم صهیونیستی با امضای 
طوماری، به نخست وزیر این رژیم هشدار 
دادند که در صورت انجام اصلاحات ادعایی 
قضایی، یگان های ذخیره فرومی پاشــد. 
شــبکه خبری المیادین گزارش داد که 
در این طومار، نیروهای صهیونیســتی، 
اصلاحات ادعایی قضایی نتانیاهو را عامل 
این فروپاشی عنوان کردند؛ مسئله ای که 
نشــانگر اختلافات شدید بین نتانیاهو و 
نیروهای ذخیره ارتش، فرماندهان انتظامی 

و برخی از وزرای کابینه وی است.
پیشتر نیز صدها نظامی و افسر بلندپایه 
ارتش رژیــم صهیونیســتی در نامه ای 
سرگشاده به بنیامین نتانیاهو نخست وزیر 
ایــن رژیم، او و کابینــه اش را به نابودی 
امنیت صهیونیست ها متهم کرده  بودند. 
روزنامه »معاریو« روز شــنبه اعلام کرد 
که ۲۵۰ افسر و نظامی با درجه سرهنگی 
و بالاتــر دســتگاه های امنیتــی رژیم 
صهیونیستی، بنیامین نتانیاهو نخست وزیر 
این رژیم را به دروغگویی و نابودی امنیت 

صهیونیست ها متهم کردند.
این نظامیان که شــامل ســفرای سابق، 
کارمندان دستگاه های امنیتی و نظامی 
و اعضای »فرماندهان امنیت اســرائیل« 
هستند با انتشار نامه ای سرگشاده، نتانیاهو 
و کابینه اش را متهم کردند که »به امنیت 
اسرائیل آسیب زده است و تنفر، وحشت، 
دروغگویی و اختلاف افکنی و دو دستگی 
را در میان صهیونیست ها حکمفرما کرده 

است.«
پایان ماه رمضان و دوره تازه خشونت ها 

در بحبوحه چالش ها و بحران ها در اراضی 
اشغالی، برخی منابع خبری عنوان داشتند 
که نظامیان صهیونیستی با یایان یافتن ماه 
مبارک رمضان در تلاشند تا دور تازه ای از 
خشونت با فلسطینیان در مسجدالاقصی 
را آغــاز کننــد.  در همیــن رابطه و به 
گزارش العهد، تعدادی از شهرک نشینان 
صهیونیست در ســایه حمایت نظامیان 
رژیم صهیونیستی صبح روز یکشنبه به 
مسجد الاقصی یورش بردند. یهودا غلیک، 
عضو پیشین و تندروی کنست )پارلمان 
رژیم صهیونیستی( شهرک نشینان را در 
یورش به مســجد الاقصی همراهی می 

کرد. 

در تکمیل ان یورش ها، وزیر امنیت داخلی 
تندروی کابینه رژیم صهیونیستی که از 
زمــان روی کارآمدن این کابینه با انتقاد 
گســترده افکار عمومی در سرزمین های 
اشغالی روبه روســت، به دنبال ابزارهایی 
برای بازداشت موقت فلسطینیان ساکن 
مرزهای ۱۹۴۸بــه بهانه مقابله با جرم و 
جنایت است که بی شک می تواند دوره 
بی سابقه ای از بازداشت ها، خشونت ها و 
تجاوزات سیستماتیک رژیم صهیونیستی 

علیه مردم فلسطین را کلید بزند.
آنطور که روزنامه صهیونیستی یدیعوت 
آحارونــوت در ایــن خصوص نوشــته، 
ایتامار بن گویر بــه فرمانده پلیس رژیم 
اشغالگر دســتور داده تا امکان استفاده از 
ابزار بازداشت موقت علیه فلسطینیان را 
در داخل ســرزمین های اشغالی بررسی 
کند. این رسانه صهیونیستی افزود: »بن 
گویر پنج شنبه گذشــته نشستی را در 
این خصوص برگزار کرد و خواهان تهیه 
اطلاعاتی شد که امکان استفاده از این ابزار 
را برای بازداشت فوری فلسطینیان فراهم 

می کند.«
یکی از مقامات پلیس رژیم صهیونیستی 
نیز در گفت وگو بــا پایگاه های خبری 
در سرزمین های اشغالی گفت که برای 
بررسی امکان حقوقی این موضوع، با دفتر 
مشاور قضایی کابینه تماس گرفته خواهد 
شــد. از ســوی دیگر، برخی پایگاه های 
خبری از وجود تمایــل در درون کابینه 
رژیم صهیونیستی خبر دادند که به دنبال 
درگیر کردن شاباک )سازمان اطلاعات و 
امنیت داخلی رژیم صهیونیستی( در این 
موضوع و اقدامات پلیس اشغالگر در داخل 

سرزمین های اشغالی است.
به نوشته این رسانه ها، اگرچه هدف از این 
تصمیم، مشارکت دادن بخشی از شاباک 
در مقابله با جرم و جنایت در سرزمین های 
اشغالی اعلام شده، اما متن ابلاغی متضمن 
بندی است که به صراحت به اهدافی در 
خصوص پیگرد و بازداشت های سیاسی 
اشــاره می کند. بن گویر وزیر افراطی و 
تندروی کابینه رژیم صهیونیستی چندی 
پیش نیــز در واکنش بــه عملیات ضد 
صهیونیستی مبارزان فلسطینی، خواستار 
فلسطینی ها  علیه  محدودیت ها  تشدید 
و اعدام این مبارزان در صورت بازداشــت 
شــد. وی در بیانیه ای اعــلام کرد که به 
زودی طرحی را در کنست )پارلمان( ارائه 
می کند که دست این رژیم را برای اعدام 

مبارزان فلسطینی باز خواهد گذاشت.

حمله پهپادی به اقامتگاه پوتین 
پســکوف طی نشست خبری در مسکو 
گفت کی یف اقدام به انجام حمله پهپادی 
به اقامتگاه »ولادیمیــر پوتین« رئیس 

جمهور روسیه در کرملین داشت.
ســخنگوی کاخ کرملین بــا اعلام خبر 
دفع حمله پهپــادی اوکرایــن به مقر 

ریاست جمهوری روسیه، گفت که مسکو 
این حمله را ســوءقصد به جان پوتین 
دانسته و حق اقدام تلافی جویانه را برای 

خود محفوظ می داند.
پســکوف طی نشست خبری در مسکو 
گفت کــه رژیم کی یف اقــدام به انجام 

اقامتــگاه »ولادیمیر  حمله پهپادی به 
پوتین« رئیس جمهور روسیه در کرملین 

داشت.
به نوشته خبرگزاری »اسپوتنیک«، وی 
با بیــان اینکه در این حملــه دو فروند 
هواپیمای بدون سرنشین اوکراینی پیش 

پیام های سفر رئیس جمهور ایران به 
سوریه، بعد از 1۳ سال 

فرارو-  ابراهیم رئیسی، روز سیزدهم اردیبهشت، به دعوت بشار اسد، در 
راس یک هیات بلند پایه سیاسی و تجاری به دمشق سفر کرد. رئیسی، 
نخستین رئیس جمهور ایران است که بعد از ۱۳ سال یعنی پس از آغاز 

ناآرامی ها در سوریه )۲۰۱۱( به این کشور سفر کرده است.
فراتر از همکاری های دو جانبه، این سفر در شرایطی صورت می گیرد 
که موجی از تنش زدایی منطقه  را فرا گرفته است. همین امر، اهمیت 
سفر رئیسی را دو چندان کرده است. تهران و ریاض در مقام دو قدرت 
بزرگ خاورمیانه، پس از ۷ ســال تنش حداکثری، در اسفند گذشته، 
درباره از سرگیری مناسبات دو جانبه توافق کردند. کشور های عربی نیز 
طی ماه ها اخیر، تنش زدایی با بشــار اسد را در دستور کار قرار داده اند. 
همزمان تنش های میان ایران به اســرائیل نیز سیری صعودی داشته 
اســت. در چنین فضایی، واکاوی پیام ها، اهداف و معانی سفر رئیسی 

اهمیتی فوق العاده دارد.
فرارو نوشــت: نصرت الله تاجیک، در ابتدای اظهارات خود در پاسخ به 
این سوال که سفر رئیس جمهور ایران به سوریه در مقطع کنونی چه 
معانی و پیام های  دارد، گفت: »به نظر من مهم ترین بارِ معنایی ســفر 
رئیس جمهور ایران به سوریه، استقرار ثبات و امنیت در سوریه است. 
فراموش نکنیم که این سفر از سال ۲۰۱۱ تاکنون که جنگ داخلی در 
سوریه آغاز شده، بی سابقه است. پیشتر ناآرامی های گسترده در سوریه 
و اوج گیری فعالیت های گروه های تروریستی، اصلی ترین عامل عدم سفر 

رئیس جمهور کشورمان به سوریه به شمار می رفت«.
وی افزود: »در همان دوارن در برهه ای شــاهد بودیم بیش از نیمی از 
قلمرو کشور سوریه در اختیار دولت سوریه نبود. با این حال، اکنون اینکه 

دولت سوریه توانسته مشکلات را 
پشت سر بگذارد و می بینیم که 
در مدت اخیر روند تنش زدایی 
کشــور های عربی با سوریه آغاز 
شــده و رئیس جمهور ایران نیز 
به سوریه سفر می کند؛ همه این 
موارد یک پیــروزی بزرگ برای 

دولت سوریه است«.
تاجیک ادامه داد: »با این همه، باید توجه داشــته باشیم یکی از نکات 
مهم سفر رئیس جمهور ایران به ســوریه این است که راه ایران برای 
پیشبرد مگاپروژه های اقتصادی در سوریه هموار شود. از این رو، به نظر 
من توسعه همکاری های اقتصادی و البته گسترش مناسبات سیاسی و 
اجتماعی میان ایران و سوریه را بایستی دو مولفه عمده و مهم دانست 

که سفر رئیسی به سوریه نیز معطوف به آن ها است«.
نصرت الله تاجیک در پاسخ به این سوال که سفر رئیس جمهور ایران 
به ســوریه در سطح امنیتی چه پیامی را مخابره می کند؟ گفت: »من 
امیدوارم که این سفر چندان به دنبال مخابره پیام های امنیتی و امثالهم 
نباشــد. فکر می کنم که پس از امضای توافق احیای روابط سیاسی و 
دیپلماتیک میان ایران و عربستان و گسترش مناسبات ایران و کشور های 
عربی، بهتر است که ما به دنبال الگوی توسعه روابط اقتصادی، سیاسی، 
اجتماعی و فرهنگی با سوریه و دیگر کنشگران عربی باشیم. به بیان ساده 

تر، بار دیگر وارد حوزه هایی نشویم که در نوع خود، تنش زا هستند«.
این دیپلمات ســابق کشــورمان گفت: »جامعه سوریه پس از سال ها 
جنگ، آسیب ها و زخم های فراوانی را بر تن دارد و ما در شرایط کنونی 
بایستی به دنبال ایجاد آرامش در این کشور باشیم و بار دیگر رویه ها و 
رویکرد هایی را دنبال نکنیم که در نوع خود در ســوریه ایجاد تنش و 
منازعه می کنند. ممکن است دیگران در مورد حضور ایران در سوریه 
بدگمان باشند ما باید به سمت توسعه همکاری های اقتصادی با سوریه 
و اجرای چند مگاپروژه در این کشور در حوزه هایی نظیر حمل و نقل، 
انرژی، و مســائل عمرانی حرکت کنیم و در عین حال، یک بازار کار را 
برای نیروی کار جوان و تحصلیکرده خود فراهم کنیم و زمینه را برای 
صدور کالا ها و خدمات ایرانی به سوریه هموار سازیم؛ این رویکرد نه فقط 
روحِ جامعه آسیب دیده سوریه را التیام می بخشد بلکه حامل منافع قابل 
توجهی نیز برای کشورمان است. از این رو، توصیه من به مسوولان امر 
این است که فضای اصلی و غالب در جریان سفر رئیس جمهور به سوریه 
معطوف به توسعه همکاری های اقتصادی با طرف سوری باشد. همکاری 

و تعاملی که می تواند ماهیت منطقه ای نیز داشته باشد.«
نصرت الله تاجیک در پاســخ به این ســوال که آیا این سفر را بایستی 
بخشی از روند تنش زدایی منطقه ای بدانیم، گفت: »به نظر من، می تواند 
بخشــی از تکمیل روند تنش زدایی منطقه ای باشد که در مدت اخیر 
در قالب روابط ســوریه با کشور های مختلف جهان عرب نیز شاهد آن 
بوده ایم. این گزاره اگر با تسهیل روند همکاری های اقتصادی میان ایران 
و کشور های منطقه در سوریه همراه شود، جنبه های عینی تری را نیز به 
خود می گیرد. البته که این مساله برای سوریه به عنوان کشوری که در 
نتیجه جنگ داخلی گسترده و فرسایشی خود، تا آستانه تجزیه نیز پیش 

رفته است، یک پیروزی بزرگ به حساب می آید«.
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مولدسازی دارایی ها دولت برای مردم
ابوالفضل چمندی - معاون اقتصادی 
استاندار خراســان رضوی: یکی از 
چالش های مهم پروژه هــای دولتی، عدم 
تخصیص بموقع منابع مالی لازم برای اجرای 
پروژه  هاست، که این موضوع سبب طولانی 
شــدن زمان انجام پروژه هــا و در نتیجه 
گران شــدن آن می شود. اغلب پیمانکاران 

طرح های دولتی که در مناقصات شرکت می کنند رقمهای بالایی برای 
اجرا پیشــنهاد می دهند، چرا که با تجربه ای که از سالیان گذشته از 
دولت ها دارند مطمئن هستند بموقع دستمزدشان را دریافت نمی کنند.

دولت ســیزدهم برای برطرف کردن این ابرچالش کشــور، دو راهکار 
اساسی را در پیش گرفته است:

اول؛ تمرکز بر تصحیح نظام بودجه ریزی کشور به جهت اولویت دادن 
به طرحهای راهبردی و ایضا تخصیص صحیح و تام منابع به این موارد.

دوم؛ مولدسازی.
با اجرای طرح مولد ســازی، دارایی های مازاد دولت، از طرق مختلف 
اعم از فروش، اجاره، معاوضه، تهاتر، مشارکت، بهره برداری، اوراق بهادار 
ســازی و اقدامات مشابه با مشارکت ظرفیت بخش غیر دولتی منجر 
به ایجاد ارزش افزوده اقتصادی و تکمیل طرح های عمرانی نیمه تمام 
دستگاه های اجرایی می شوند. از طرفی در بسیاری از موارد دستگاه های 
اجرایی دارایی های بسیار ارزشمندی دارند که بخش خصوصی انگیزه 
سرمایه گذاری یا مشارکت در آن را دارد و این موضوع به افزایش سرمایه 

گذاری در کشور کمک بسزایی خواهد داشت.
به دلایل مختلف، بسیاری از دستگاه های دولتی علاقه ای به اعلام این 
دارایی ها ندارند اما با ابلاغ آئین نامه مولدسازی در دی ماه سال ۱۴۰۱ 
جهش خوبی در شناسایی اموال مازاد صورت گرفته است؛ برای مثال در 
خراسان رضوی در سال های  منتهی به سال ۱۴۰۰مبلغ ۲۵۰ میلیارد 
تومان و در ۱۰ ماه ابتدایی سال ۱۴۰۱ و قبل از ابلاغ طرح، مبلغ ۶۵۰ 
میلیارد تومان اموال مازاد استان شناسایی شده که این مهم در ۴ ماه 
ابتدایی اجرای طرح بیش از ۱۵۰۰ درصد افزایش داشــته و به رقمی 

معادل ده هزار میلیارد تومان رسیده است.
طرح مولدسازی دارایی های از جمله برنامه های دولت سیزدهم در جهت 
افزایش بهره وری از دارایی های دولت برای رفاه و رضایتمندی مردم است؛ 
اجرای درست مولدسازی اموال در کنار تصحیح نظام بودجه ریزی، به 
تکمیل پروژه های مهم و نیمه تمام دولت که عمدتا زیرساختی می باشد 
کمک می نماید که این مهم ظرفیت های جدیدی را برای سرمایه گذاری 
بخش خصوصی و ایجاد فرصت های شغلی فراهم می نماید. اکنون یکی 
از چالش های سرمایه گذاری در بخش های تولیدی و بازرگانی کشور، 
عدم وجود زیرساخت های مناسب از جمله راه و آب و انرژی می باشد 
که تاخیر در تامین این زیرساخت های مهم، خسارت سنگین و جبران 
ناپذیریبرای اقتصاد کشور داشته و دارد. طرح مولدسازی کمک خواهد 
کرد که پروژه های مهم و نیمه تمام دولت که عمدتا زیرساختی می باشد 
کامل شود و پرواضح است که فضای اقتصادی و سرمایه گذاری در تولید 
و تجارت را که منتج به اشتغال و تولید ثروت برای کشور می شود، دچار 

تحولی عظیم خواهد کرد ان شالله.

لزوم اصلاحات سه گانه برای حل مشکلات؛

صندوق بازنشستگی حیاط خلوت مقامات سیاسی است
اخیــرا اظهارنظر جنجالــی مدیرکل 
بیمه های اجتماعی وزارت کار خبرساز 
شده است:  »به زودی مجبور خواهیم 
شد، کیش، قشم و خوزستان را بفروشیم 
تا بتوانیم حقوق بازنشستگان را بدهیم.« 
این در حالی است که مدتهاست زنگ 
خطر بحران صندوق های بازنشستگی به 

صدا در آمده است.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به 
نقل از خبرآنلاین؛ ســجاد پادام اگرچه 
بلافاصله بعد از انتشار این گفت وگو که 
با واکنش های بسیاری روبه رو شد، اعلام 
کرد که فیلم گفت وگویی که از او منتشر 
شــده، تقطیع شده بوده است. اما او در 
عین حال اعــلام می کند:  بالغ بر ۱۳۰ 
کشور از تجربه یونان عبرت گرفتند و 
اصلاحات را در نظام بازنشستگی آغاز 
کردند. ما فقط هشــدار دادیم تا آیینه 
عبرت دیگران نشویم و الا جان ما بذل 

وجب به وجب خاک ایران عزیز است.
با این حال، به نظر می رسد زنگ خطری 
که سال ها قبل توسط اساتید دانشگاه و 
تحلیلگران به صدا درآمده بود، اما توجهی 
به آن نشد، به صدا درآمده است؛ تا جایی 
که وضعیت صندوق های بازنشســتگی 
امروز بحرانی شده و نزدیک است که این 
بحران به یک ابربحران جدی بدل شود. 
مسعود نیلی، اقتصاددان سال ها قبل و در 
دوره ای که مشاور اقتصادی دولت یازدهم 
بود، مساله صندوق های بازنشستگی را 
یکی از ۶ ابرچالش اقتصادی آینده ایران 
عنوان کرده بود. او گفته بود: »بیکاری«، 
»رفاه و معیشت جامعه«، »بودجه دولت 
و  نظــام بازنشســتگی و صندوق هــا«، 
»بحران منابع آب کشــور«، »مســائل 
زیست محیطی« و »نظام بانکی« شش 

ابرچالش اقتصاد ایران در آینده  هستند.
این در شــرایطی است که کارشناسان 
اعتقاد دارند با وجود این هشدارها، نه تنها 
این بحران ها به صورت جدی پیگیری و 
راهکاری برای آنها ارائه نشده، بلکه امروز 

در آستانه یک ابربحران قرار دارند.
هشدارهایی که جدی گرفته نمی شود

در همین رابطه، حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس بازار کار با اشاره به بحران پیش 
روی صندوق های بازنشستگی، می گوید: 
ما کســری بودجه بزرگی را چند سالی 
است که یدک می کشــیم؛ بدون این که 
هیچ گونه دغدغه و نگرانی در حوزه دولت 
برای رفع آن شــاهد باشیم. شما شاهد 
هســتید که دولت خیلی با افتخار اوراق 
منتشــر می کند و مدعی اســت از بانک 
مرکزی استقراض نکرده است. در صورتی 
که در خصوص اوراق هیچ گونه پاسخ گویی 
شفافی به کارشناســان، جامعه و مردم 
ندارد و نتایج آن را در آثار تورمی جامعه 

و افزایش قیمت ها هر روز شاهد هستیم.
این کارشناس اقتصادی تصریح می کند: 
دولت حداقل بیش از ۲۵۰ هزار میلیارد 
تومان در ســال اوراق می فروشــد که 
این ها را یا از بانک ها پولش را می گیرد 
و یا از بانک مرکزی می گیرد و بعضی از 
مواقع بخشی از این ها را به شرکت ها و 

گروه های مختلف مالی واگذار می کند.
200 هزارمیلیارد تومان کمبود منابع سازمان 

تامین اجتماعی است
این کارشناس بازار کار در ادامه می گوید: 
این وضعیت در حال حاضر در صندوق های 
همــه  اســت.  مشــهود  بازنشســتگی 

صندوق هایی که در اختیار دولت اســت، 
کلا دچار مشکل هستند و منابع اعتباری 
لازم را ندارند. همه اعتبار این صندوق ها از 

طریق بودجه سالانه تامین می شود.
وی عنوان می کند: مشــکل بزرگ تری 
کــه من فکــر می کنــم می تواند یک 
بحران را در کشور ایجاد کند، صندوق 
تامین اجتماعی اســت. برآوردها برای 
امســال این اســت که بیــش از ۶۲۰ 
هزار میلیارد تومان باید بودجه سازمان 
تامین اجتماعی باشــد که برآوردهای 
کارشناسی و مالی که در خود سازمان 
انجام شــده، حداکثر واریزی هایی که 
محل اعتبار منابع بیمه ای است، حدود 
۴۱۰ هزار میلیارد تومــان. حدود ۲۰ 
هزار میلیارد تومان درآمدهایی اســت 
که از شرکت های شستا تامین می شود.

این کارشناس بازار کار تصریح می کند: 
بر این اســاس، نزدیک بــه ۲۰۰ هزار 
میلیارد تومان کمبود منابع در سازمان 
تامین اجتماعــی برای همین امســال 
وجود دارد که آن هــا روی بدهی های 
دولت حساب کردند که بتوانند از دولت 
بگیرند، اما متاسفانه هیچ گونه شرایطی 
برای پرداخــت این بدهی ها در بودجه 

امسال دیده نمی شود.
سازوکار حل بحران چیست؟

این کارشــناس بــازار کار در این باره 
که آیا ســازوکاری برای حل مشــکل 
دارد؟  وجود  بازنشستگی  صندوق های 
می گوید: بله، وجود دارد. ما همیشه از 
اصلاحات سه گانه ای صحبت کردیم که 
می تواند این مشکلات را صندوق های 
بیمــه ای و بــه خصــوص صنــدوق 

تامین اجتماعی حل کنیم.
حاج اسماعیلی می افزاید: ما اعتقاد داریم 
که ابتدا دولــت باید به دنبال مدیریت 
بازنشستگی  صندوق های  برود.  هزینه 
حیاط خلوت مقامات سیاسی شده که 
افراد زیادی در هیات مدیره شرکت های 
مختلــف کار می کننــد و هیچ گونــه 
کارآمدی و تخصصی ندارند؛ فقط آن جا 

محلی است برای درآمدهای بیشتر. 

وی عنــوان می کند: بر این اســاس، 
مدیریت هزینه اولین گامی اســت که 
در صندوق های بازنشستگی باید انجام 
شود و در صندوق تامین اجتماعی این 
امر بسیار موثر اســت. زیرا درآمدها و 
هزینه های بسیار غیرشفافی در سازمان 
تامین اجتماعی وجود دارد که بیشتر در 
شرکت های سرمایه گذاری است. این در 
حالی است که خیلی از این شرکت ها 
بهره وری و سوددهی لازم را ندارند. علت 
آن هم افراد غیرمتخصص و هزینه های 

هنگفتی است که وجود دارد.
وظیفه دولت در سازمان های بیمه ای چیست؟

حاج اســماعیلی با بیان این که دومین 
موضوع، اصلاحات ســاختاری اســت، 
می گوید: در اصلاحات ساختاری مطرح 
کردیم که وظیفه دولت در سازمان های 
بیمه ای چیســت! دولــت یک وظیفه 
و تکلیــف حاکمیتــی دارد؛ به خاطر 
این که کار حکومت این اســت که رفاه 
و معیشت و امنیت مردم را تامین کند.

وی می افزاید: این که دولت فکر می کند 
صندوق بیمه تامین اجتماعی مربوط به 
دولت نیست و نباید به آن جا پولی دهد، 
حرف غلطی است. وظیفه دولت است 

که در این جا سرمایه گذاری کند، چون 
امنیت و رفاه مردم را تامین می کند و 
پشــتوانه های لازم را برای اداره و بقای 

آن جا فراهم کند.
این کارشناس بازار کار عنوان می کند: 
متاســفانه همان ســه درصدی را که 
در قانــون قبــل از انقــلاب در قانون 
تامین اجتماعــی بــرای دولت تکلیف 
کردند، همــان را پرداخت نمی کند و 
بدهی های هنگفتی که دولت به سازمان 
تامین اجتماعی دارد، بخشی از آن ناشی 
از این سه درصد است. بخشی هم ناشی 
از تعهدات گســترده ای است که طی 
این سال ها به سازمان تامین اجتماعی 
تحمیل کرده است. بنابراین باید دولت را 
مکلف کنیم هم از طریق بودجه سالانه 
و هم به صــورت برنامه های بلندمدت 
سرمایه گذاری در صندوق های بیمه ای 

داشته باشیم.
حضور افراد سیاسی را در صندوق های 
بازنشستگی و تامین اجتماعی منع کنیم

این کارشناس بازار کار می گوید: سومین 
موضوع در کنار اصلاحات ســاختاری، 
این است که ســازمان تامین اجتماعی 
را باید یک سازمان تخصصی، بیمه ای 
و فنی کنیم و حضور افراد سیاسی را در 

این بخش ها منع کنیم.
حاج اســماعیلی می افزاید: این که دولت، 
افراد و ریاست و مدیریت آن جا را تعیین 
می کند، رویه باطلی است که از این بخش 
به عنوان یک ابزار استفاده کرده است. ما 
باید این مســاله از طریق اصلاح قوانین 
در مجلــس حل و فصل کنیم و در عین 
حال، توجه داشــته باشیم که نظارت ها 
در ســازمان تامین اجتماعی براســاس 

سه جانبه گرایی منطقی دنبال شود.
وی عنــوان می کند: در حــال حاضر 
شاهد هستیم که شــرکای اجتماعی، 
وزنه نظارتــی و مدیریتی قابل قبولی 
در سازمان تامین اجتماعی ندارند. این 
نقص باید در اصلاحات ساختاری رفع 
شود که البته احیای شرکای عالی کار 
تامین اجتماعی در همین راســتا برای 
نظارت و اعمال نفوذ و مدیریت بیشتر 

شرکای اجتماعی خواهان هستیم.
این کارشناس بازار کار تصریح می کند: 
بعــد از این، بایــد دنبــال اصلاحات 
اصلاحــات  در  برویــم.  پارامتریــک 
پارامتریک ما باید بر یک منطق بومی 
و شرایط ســازمانی بتوانیم در رابطه با 
سن، سابقه و محاســبه حقوق و مزایا 
تصمیم گیری های منطقی داشته باشیم.

حدود  می شود:  متذکر  حاج اسماعیلی 
۴ هزار شــغل در ایران تعریف شــده 
کــه نزدیک به هزار شــغل به صورت 
ســخت و زیان آور اســت. من مخالف 
این نیســتم که عموم جامعه از مزایای 
مشاغل سخت استفاده کنند، اما خیلی 
از مشاغل را می توانیم با رفع تهدیدها و 
ضرر و زیان ها، از طیف مشاغل سخت و 

زیان آور بیرون کنیم.
وی یادآور می شود: با کار روزمرگی که 
دولت در حوزه صندوق های بازنشستگی 
انجام می شود، مســایل پیش می رود. 
وقتی که کار منطقی و کارشناســی و 
مبتنی بر طرح و برنامه ریزی درســت 
انجام نشــود، باید نگران این باشیم که 
در آینده ممکن است مشکلات بیشتری 

ایجاد شود.

حاج اسماعیلی: ما اعتقاد داریم که ابتدا دولت باید به دنبال مدیریت 
هزینه برود. صندوق های بازنشستگی حیاط خلوت مقامات سیاسی 

شده که افراد زیادی در هیات مدیره شرکت های مختلف کار 
می کنند و هیچ گونه کارآمدی و تخصصی ندارند؛ فقط آن جا محلی 

است برای درآمدهای بیشتر. 

,,

تسهیل در ترخیص دارو و مواد اولیه
گمــرک و ســازمان غــذا و دارو برای 
تسهیل در تشریفات گمرکی دارو، مواد 
اولیــه و تجهیزات پزشــکی راهکارها را 
در تفاهم نامه مشترک بررسی کردند تا 
ترخیــص محصولات ســلامت محور از 
گمرک آسان تر شود. به گزارش روزنامه 

»صبــح امروز« و به نقل از گمرک ایران، 
مفاد و بندهای تفاهم نامه برای تسهیل 
و تســریع بیشــتر ترخیص محصولات 
سلامت محور در نشستی با حضور محمد 
رضوانی فر معــاون وزیر اقتصاد و رئیس 
کل گمرک ایران و سید حیدر محمدی 

معاون وزیر بهداشت و رئیس سازمان غذا 
و دارو مورد بحث و بررسی قرار گرفت.

گمرک و ســازمان غذا و دارو، تســریع، 
تسهیل، شفاف سازی، افزایش کارایی و 
نظارت در مرحله صدور مجوز ترخیص را 

مورد تاکید قرار دادند.

دیدگاه

نیم نگاه

عذرخواهی به دلیل کمبود و افزایش قیمت مرغ 
و  بازرســی  دفتر  مدیــرکل 
اساســی  بر کالاهای  نظارت 
ضمن  جهادکشاورزی  وزارت 
اعــلام قیمت های جدید مرغ 
و تخم مرغ از مــردم به دلیل 
کاهش عرضه مرغ و افزایش 
قیمت این محصول پروتئینی 

در هفته های گذشته عذرخواهی کرد. به گزارش روزنامه »صبح امروز« 
و به نقل از ایسنا مسعود امراللهی که در یک برنامه تلویزیونی صحبت 
می کرد با بیان اینکه پیش تر ستاد تنظیم بازار قیمت گوشت مرغ را 
کیلویی ۶۳ هزار تومان تعیین کرده بود، گفت: اکنون بالا رفتن قیمت 
نهاده ها و افزایش هزینه های تولید موجب شده برای آنکه تولیدکنندگان 
ضرر نکنند قیمت جدید تصویب شــود. وی ادامه داد: بر این اساس 
قیمت مرغ زنده درب مرغداری ۵۲ هزار تومان و قیمت گوشــت مرغ 
برای مصرف کنندگان کیلویی ۷۳ هزار تومان با  شرط ثابت بودن قیمت 

نهاده ها در طول یک سال تعیین شد. 
مدیرکل بازرســی و نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهادکشاورزی 
ضمن عذرخواهی از مردم به دلیل کاهش عرضه مرغ و افزایش قیمت 
در دو هفته گذشته افزود: از روز گذشته با همکاری تولیدکنندگان و 
مسئولان افزایش شیب تولید شــروع شده و در یکی دو هفته  آینده 

قیمت مرغ به ثبات می رسد.

وی همچنین در خصوص قیمت تخم مرغ نیز گفت: قیمت هر کیلو 
تخم مرغ درب مرغداری ۴۷ هزار و ۳۰۰ تومان و برای مصرف کننده ۵۶ 

هزار تومان تعیین شده است.



5
پنج شنبه 14 اردیبهشت 1402/  سال سوم /  شماره 1476

Vol.3.No.1476 / May 4.2023

www.sobhe-emrooz.ir

sobhe.emrooz.news@gmail.comهنر
گ و 

رهن
ف

نگاهی به کمدی امروز در گفتگو با یک فیلم نامه نویس؛

شوخی های مجازی در سینمای واقعی
در ســال های اخیر فیلم های کمدی 
گیشــه  فیلم های  موفق ترین  همواره 
ســینماها بوده انــد که بــه دلیل این 
موفقیت و البته تا حدی کم هزینه بودن 
آنها، بخــش خصوصی همواره  تولید 
به این ســینما توجه بیشتری داشته 
و همواره ســرمایه گذاری های مستقل 
بیشــتری در تولید فیلم های کمدی 

نقش داشتند.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به 
نقل از ایلنا، بسیاری؛ فیلم های کمدی را 
در تزریق نشاط در جامعه موثر می دانند 
و به همین دلیل معتقد هســتند که 
تولید و نمایش این آثار نوعی الزام برای 
جامعه ایران است و از طرفی انتقادهای 
بســیاری بر فیلم های کمــدی که در 
سال های اخیر در سینمای ایران تولید 
شده اند، مطرح شده که شاید در اکثر 
این انتقادها؛ تکرار شدن کلمه ابتذال 
جالب توجه باشد. در گفتگویی با پیمان 
سینمای  نویس(  )فیلمنامه  عباســی 
 کمدی ایران را مورد بررسی قرار دادیم 
که در ادامه مشــروح ایــن گفتگو را 

می خوانید:
*وضعیت ســینمای کمدی را در 

ایران چطور ارزیابی می کنید؟
به نظر من در ســینمای کمدی امروز 
در یک وضعیت گذار هستیم و هویت 
جدیدی برای سینمای کمدی ایران در 
حال شــکل گیری است. اگر سال های 
گذشــته را مــرور کنیــم، می بینیم 
کمدی هایی مثل »آدم برفی« و دیگر 
آثاری که اکبر عبــدی در آن ها ایفای 
نقش می کرد، سینما را قبضه کرده بود 
و اتفاقاً کمدی های فاخر و باکیفیتی هم 
بودند و بعد از این دوران شــاهد ظهور 
کمدی های متفاوت تری با کمدین هایی 
مثل جواد رضویان، مجید صالحی، علی 
صادقی و... بودیم که کم کم دیگر جنس 
این کمدی ها هم جوابگو نیست و امروز 
باز وارد مرحله جدیدتری شده ایم که 
بازیگرانی چون بهرام افشــاری در این 

حیطه فعالیت می کنند.
شــاید بتوان آخرین جریــان کمدی 
شــکل گرفته در ســینمای ایران را با 
پژمان جمشیدی مرتبط دانست اما او 
هم به نظر می رســد که هر آنچه باید 
در کمدی عرضه می کرد را عرضه کرده 
و ما به یک پوســت اندازی در این ژانر 
رسیده ایم. درنهایت به نظر من مرحله 
جدیــدی که در ســینمای کمدی ما 
شکل گرفته هنوز به ثباتی نرسیده که 
بخواهیم تعریف دقیقی از آن داشــته 

باشیم.
*این جریان جدید چه ویژگی هایی 

دارد؟
طبق قواعد جهانی ســینمای کمدی 
معمولاً بر ســه ســتون پایدار است؛ 
شوخی با سیاســت، مذهب و مسائل 
جنســی. اما در کشــور ما با هیچ یک 
از این موارد نمی توان به طور مستقیم 
شوخی کرد و به همین دلیل ناگزیر به 
ســاخت یک کمدی جدید بودیم که 
زبان سمبلیک دارد به این معنا که ما 
در فیلم هایمان به صورت غیرمستقیم 
مسائلی را مطرح می کنیم و چیزهایی 
می گوییم که مخاطب خودش باید از 
آن ها به برداشتی درباره موضوع مورد 

نظر فیلمساز برسد.

کم کم با کمک ســامان مقــدم ما به 
جنــس دیگری از کمدی رســیدیم و 
آن این بود که به سراغ گذشته رفتیم؛ 
گویا شوخی با گذشته امکانپذیرتر بود 
و فیلمســازان بســیاری به سراغ این 
زمــان و موضوع رفتند. از طرفی رفتن 
به ســراغ نوستالژی برای همه ما بامزه 
است و در قالب کمدی می تواند جذاب 
باشد اما همین نوستالژی ظرف محدود 
کوچکی اســت که نمی تــوان انتظار 
داشت تا سالیان سال بتوان با رجوع به 
گذشــته فیلم ساخت و مورد استقبال 
قرار گرفت. این روند قطعا عمر چندانی 
نخواهد داشت و ما مجبور هستیم که 
به زمان حال برگردیم و قصه هایمان را 

امروز روایت کنیم.
*در انتقادهایــی که به فیلم های 
کمدی می شــود، کلمه ابتذال را 
زیاد می شنویم. مرز بین کمدی و 
ابتذال کجاست و چقدر این مسئله 
را در سینمای کمدی ایران می توان 

جدی دانست؟
ابتــذال تنهــا مختص ژانــر کمدی 
نمی شــود و در همه ژانرها وجود دارد. 
تأثیر گذاشتن بر مخاطب به هر قیمتی 
یا خنداندن آن به هر قیمتی را می توان 
ابتذال گفت، می توان با انجام یک عمل 
ناهنجــار در خیابان همه را خنداند اما 

ایــن نوعی ابتذال اســت. ما در برخی 
فیلم هــای کمــدی می توانیم چنین 
صحنه هایی را ببینیم. با توجه به اینکه 
ما مردمی به شــدت بامزه ای هستیم، 
کمدین های ما برای خنداندن مردم کار 

بسیار سختی دارند.
*فضای مجازی در فضای سینمای 
کمدی ما چقــدر تأثیرگذار بوده 

است؟
بسیاری از شوخی هایی که در فیلم های 
کمدی امروزمان می بینیم مجموعه ای 
از شــوخی های توییتری است و حتی 
برخی مواقع در فیلم ها شاهد سکانسی 

هســتیم که متعلق به فیلم نیست اما 
فیلمساز از آنجا که می داند این شوخی 
به تازگــی در فضای مجــازی وایرال 
شــده آن را در فیلمش گنجانده است 
و متأسفانه حجم این شوخی ها بسیار 
زیاد شده است و فیلمســازان ما باید 
بدانند که این شوخی ها تاریخ مصرف 
دارند و چند ســال بعد کسی به آن ها 

نمی خندد.
در برابر این فیلم ها ما فیلم هایی مثل 
»آدم برفی« داریم که دیالوگ نویســی 
مختــص جهان خــود را دارد و حتی 
همین امــروز هم آن را ببینید برایتان 
بامزه و خنده دار اســت. اما بسیاری از 
شــوخی های رایج خــود نوعی ابتذال 
اســت و ســطح فیلــم را در حد یک 
شوی تاریخ مصرف دار کاهش می دهند. 
متأســفانه این شوخی نویسی امروز در 

سینمایمان رایج است.
فضای  در  شــوخی ها  این  *چرا 
قرار  اســتقبال  مــورد  مجازی 
می گیرند و در فیلم های سینمایی 

نشانه ضعف اثر هستند؟
برخــی مواقع شــوخی هایی که افراد 
انجــام می دهند  در فضای مجــازی 
بسیار بامزه تر و خلاقانه تر از فیلم های 
سینمایی ما است چراکه این شوخی ها 
معمولاً زاییده اتفاقات روز هستند. نکته 

دیگر این اســت که در فضای مجازی 
محدودیت ســینما وجود ندارد و افراد 
دستشــان برای پرداختن به مســائل 
مختلف بازتر است. سینما مطمئناً در 
گرته برداری از این شوخی ها نمی تواند 
به اندازه خودشان موفق عمل کند و از 

آن ها عقب تر است.
*آیا می توان از ســینمای کمدی 
از  غیر  آورده ای  که  داشت  انتظار 
خنده برای مخاطبش داشته باشد؟

مطمئنــاً می تــوان چنیــن انتظاری 
از ســینمای کمدی داشــت اما باید 
واقعیت هــا را هم ببینیــم. روز به روز 

محدودیت ها در ســینمای ما بیشتر 
می شود و گرفتن پروانه ساخت هر روز 
سخت تر از دیروز است. به همین دلیل 
معبری که فیلمسازان باید از آن عبور 
کنند هر روز تنگ تر می شــود و گویا 
هر حرفی برای مســئولان ما موجب 

سوءتفاهم است. 
وقتی دســت و پای فیلمساز بسته تر 
می شود کارکرد اجتماعی فیلم ها هم 
کمتر می شود ولی همانطور که گفتم 
ما در مرحله گذار هســتیم و به ثبات 
نرســیده ایم و نمی دانم در نهایت چه 

اتفاقی رخ می دهد.
بســترهای زیادی وجود دارد که هنوز 
ما سراغشان نرفته ایم؛ به عنوان مثال 
کمدی وحشت گزینه ای است که ما به 
سراغش نرفته ایم اما در دنیا بسیار مورد 
توجه قرار گرفته و ژانر موفقی اســت. 
مثلاً  من در »توفیق اجباری« با سینما 
شوخی کردم و نتیجه خوبی هم داشت 
و فکر می کنم این بســتر هنوز وجود 
دارد که خودمان با خودمان شــوخی 
کنیم. حتی اگر قرار اســت به گذشته 
برویم در یک زمان محدود نشویم، هنوز 
دوره های تاریخی بسیاری هستند که 
ما در فیلم های کمدی مان به سراغشان 
نرفته ایم و می توانند گزینه های جذاب 
و مخاطب پســندی باشــند. ما حتی 
می توانیم آینده ای خنده دار پیش بینی 
کنیم و به آینده برویــم و قصه مان را 
در آن زمــان روایت کنیم. به طور کل 
بسترهای زیادی وجود دارند که هنوز 
نویســنده ها و کارگردان ها به سراغش 

نرفته اند.
این  *چرا فیلمسازان ما به سراغ 
بسترها نرفته اند و سینمای کمدی 
محدود به موضوعاتی خاص شده 

است؟
دلیلش این است که سینمای کمدی 
یک سینمای مطلق خصوصی است و 
سرمایه گذار باید از سرمایه خودش برای 
ساخت فیلم هزینه کند و مشخص است 
که او در شرایط اقتصادی امروز کشور 
حاضر به ریســک کردن نیســت و به 
سراغ فضاهای امتحان پس داده می رود. 
کشف مسیرهای جدید و به سراغ آن ها 
رفتن ریسکی دارد که سرمایه گذارهای 
خصوصــی از آن پرهیز می کنند اما به 
نظر من این فیلم هــا می توانند موفق 
باشــند و کاش ســرمایه گذارها کمی 

ریسک پذیرتر شوند.

بسیاری از شوخی هایی که در فیلم های کمدی امروزمان می بینیم 
مجموعه ای از شوخی های توییتری است و حتی برخی مواقع در فیلم ها 

شاهد سکانسی هستیم که متعلق به فیلم نیست اما فیلمساز از آنجا 
که می داند این شوخی به تازگی در فضای مجازی وایرال شده آن را در 
فیلمش گنجانده است و متأسفانه حجم این شوخی ها بسیار زیاد شده 
است و فیلمسازان ما باید بدانند که این شوخی ها تاریخ مصرف دارند 

و چند سال بعد کسی به آن ها نمی خندد.

,,

شرح بیماری حمید هیراد از زبان خودش
حمید هیراد گفت: از ســال ۹۵ تاکنون 
تحت درمانم امــا ذات بیماری من قابل 

درمان نیست.
به گزارش روزنامه »صبــح امروز« و  به 
نقل از ایرنا، حمید هیراد روز گذشته در 
نشست خبری کنســرت مشترک خود 

بــا راغب راجع وضعیت ســلامتی خود 
گفت: شروع بیماری من از سال ۹۵ بود. 
ذات بیماری من قابل درمان نیست. این 
بیماری پستی ها و بلندی های خودش را 
دارد. در دوره ای ارام اســت و در دوره ای 
فوران می کند. در حال درمان هستم. اما 

چیزی نیســت که درمان پذیر باشد ولی 
عمر دست خداســت. وی افزود: چیزی 
مانند آلودگی هوا، آلودگی غذا، استرس 
و... روی این بیمــاری تاثیر می گذارد. از 
سال ۹۵ تاکنون در حال درمان بوده ام. 

هنوز هم تحت درمانم.

نمایش یک تابلوی نقاشی کمیاب پس 
از 100 سال 

یک تابلوی نقاشی کمیاب با 
و  خاکستری  »بانوی  عنوان 
سیاه« اثر جان لاوری نقاش 
ایرلندی پس از ۱۰۰ ســال 
در معرض دیــد عموم قرار 

می گیرد.
به گــزارش روزنامه »صبح 

امــروز« و به نقل از گاردین، پرتره کمیاب »بانوی خاکســتری و 
ســیاه« اثر »جان لاوری« نقاش ایرلندی، یکی از تابلوهایی است 
که در نمایشگاه آثار کمیاب هنرمندان بریتانیایی و اسکاتلندی در 

انجمن هنرهای زیبای انگلیس به نمایش درمی آید. 
این پرتره که در ســال ۱۹۰۱ خلق شده و بیش از ۱۰۰ سال )از 
سال ۱۹۱۴ تاکنون( است  در انظار عمومی دیده نشده، قرار است 
تابستان امسال در نمایشگاه »تاریخچه جدید« به نمایش گذاشته 

شود. 
جان لاوری در ســال ۱۸۵۶ در بلفاســت ایرلند متولد شد و در 
مدرســه هنر گلاسکو تحصیل کرد. او تا ســال ۱۸۷۹ به عنوان 
هنرمندی مستقل کار می کرد اما در ادامه، نقاش رسمی دربار شد. 
لاوری بیشتر به خاطر پرتره ها و تصاویر دوران جنگ شهرت داشت.

امیلــی والش« مدیرعامل انجمن هنرهای زیبا درباره نمایش این 
پرتره کمیاب می گوید: »واقعاً خوب است که بتوان چیز تازه ای را 
که گویی بیش از ۱۰۰ ســال وجود نداشته، به نمایش گذاشت و 

به فروش رساند«.
نمایشگاه »تاریخچه جدید« دربرگیرنده ۴۰ اثر نقاشی و قطعات 
هنــر تزئینی، طراحــی و مبلمان کمتر دیده شــده از هنرمندان 
انگلیسی و اســکاتلندی قرن های ۱۹ و ۲۰ بوده و قرار است طی 
ماه های ژوئن و ژوئیه در گالری های انجمن هنرهای زیبای لندن و 

ادینبورگ برگزار شود.
انجمن هنرهای زیبا، یکی از قدیمی ترین دلالان هنرهای زیبا در 
انگلیس محسوب می شود که  از قرن هفدهم تاکنون فعالیت های 

خود را در زمینه هنر و طراحی ادامه داده است. 

اعلام نامزدهای اسکار دنیای تئاتر
نمایش موزیکالی که نسخه 
موزیکال  فیلــم  نمایشــی 
وایلدر« در  ســاخته »بیلی 
سال ۱۹۵۹ اســت، در ۱۳ 
شــاخه از جوایز تونی نامزد 

دریافت جایزه شد.
به گــزارش روزنامه »صبح 

امروز« و به نقل از سی ان ان، فهرست نامزدهای جوایز تئاتر تونی در 
سال ۲۰۲۳ اعلام شد و این نمایش به کارگردانی »کیسی نیکولا« 
موفق شد در ۱۳ شاخه از جمله بهترین نمایش موزیکال، بازیگر 
مرد موزیکال، نقش مکمل مرد و  زن موزیکال، کارگردانی نمایش 

موزیکال و بهترین موسیقی متن نامزد دریافت جایزه شود.
داستان این نمایش اقتباسی از فیلمی کمدی موزیکال با نام »بغضیا 
داغ دوس دارن« محصول ســال ۱۹۵۹ آمریکا به نویســندگی، 
کارگردانی و تهیه کنندگی »بیلی وایلــدر« و با با بازی »مریلین 
مونرو«، »تونی کرتیس« و »جک لمون« است. بنیاد فیلم آمریکا 
این فیلم را به عنوان برترین فیلم کمدی تاریخ برگزیده است. این 
فیلم در ســی و دومین دوره جوایز اســکار در شش بخش نامزد 
بود و برنده جایزه اسکار بهترین طراحی لباس شد و همچنین در 
هفدهمین مراسم گلدن گلوب نیز جایزه بهترین فیلم موزیکال یا 
کمدی و جایزه گلدن گلوب بهترین بازیگر مرد و زن فیلم موزیکال 

یا کمدی را کسب کرد.
در میان نامزدهای جوایز امسال تونی سه نمایشنامه برنده جایزه 
پولیتزر نیز حضور دارند که شامل »بین رودخانه و دیوانه«، »هزینه 
زندگی« و »Fat Ham« می شــود که هر کدام در ۵ شاخه نامزد 
کسب جایزه شــدند.. نمایشنامه جدید »تام اســتوپارد« درباره 
هولوکاســت با عنوان »لئوپولدشتات« نیز توانست شش نامزدی 
دریافت کند. جوایز تونی نخستین بار در سال ۱۹۴۷ برگزار شد و 
در دنیای تئاتر، معادل »اسکار« در سینما، »گرمی« در موسیقی و 
»امِی« در عرصه تلویزیون است. همتایان انگلیسی و فرانسوی این 

جوایز تئاتر هم »اولیویه« و »مولیر« هستند.
سال گذشته نمایش های »سه گانه لمِان« و »کمپانی« بیشترین 

تعداد جوایز تونی را به خود اختصاص دادند.
مراسم پایانی هفتاد و ششمین دوره جوایز تئاتر تونی روز ۱۱ ژوئن 

)۲۱ خرداد( برگزار می شود.

کافه خبر

هنر
گ و 

رهن
ف



6
پنج شنبه 14 اردیبهشت 1402/  سال سوم /  شماره 1476

Vol.3.No.1476 / May 4.2023

www.sobhe-emrooz.ir

sobhe.emrooz.news@gmail.com

شکایت گروهی از پیمانکار استقلال
 داستان عجیب مدرسه فوتبال آبی ها 

جمعی از خانواده ها اعتراض و 
شکایت خودشان را نسبت به 
ماجرای مدرسه فوتبال کمپ 

حجازی اعلام کردند.
باشــگاه  پیمانکار  تصمیم  با 
اســتقلال در مدرسه فوتبال 
کمپ شادروان ناصر حجازی، 

کادرفنی این مدرسه فوتبال دستخوش تغییر شده که اعتراض و شکایت 
خانواده ها را در پی داشــته اما ظاهرا این پیمانکار توجهی به خواسته 

خانواده ها ندارد.
ماجرا از این قرار است که پس از جدایی محمد نیک سیرت و همکارانش 
از این مدرسه فوتبال، خانواده ها خواستار عودت مبالغ واریزی شدند و 
اعلام کردند به خاطر صحبت با این کادرفنی و برنامه های ارائه شــده 
توسط آن، کودکان خودشان را در این مدرسه ثبت نام کرده اند اما حالا 
از تغییر به وجود آمده رضایت ندارند و خواستار لغو ثبت نام و عضویت 

هستند.
محمد نیک سیرت، مهاجم اسبق استقلال در این خصوص به خبرنگار 
ورزشی خبرگزاری فارس، گفت: برادر من ۶ سال در آن کمپ مربیگری 
کرده، خودم هم به عنوان مدیر فنی و ناظر بر تیم های فوتبال فعالیت 

داشتم چون کمپ حدود ۷-۶ تیم فوتبال دارد.
وی افزود: پیمانکار مربوطه در ابتدا قصد داشت شهریه سالیانه را به مبلغ 
۱۸ میلیون تومان دریافت کند که مورد موافقت من و برادرم قرار نگرفت. 
گفتیم در این شرایط تهیه ۱۸ میلیون تومان برای مردم سخت است. 
بنابراین قرار شد شهریه حدود ۱۳ میلیون تومان برای پرداخت نقدی 
و ۱۴ میلیون برای پرداخت در دو قسط باشد. بعد از این پرسیدیم که 
برای کادرفنی چه تسهیلاتی دارید که گفتند هیچ، همان حقوق را برای 

هر جلسه می دهیم.
نیک ســیرت گفت: دومین مشکل این بود که بچه های مردم را بیمه 
نکردند. شما ۱۴ میلیون می گیرید بیمه نمی کنید؟! یک دست لباس 
دادند که آرم یک شرکت روی آن حک شده، یک عقاب قرمز به سمت 
پایین کنار لوگوی استقلال! بازیکنی که در کمپ حجازی رفت و آمد 
می کند فقط یک دست لباس داشته باشد در حالیکه ۱۴ میلیون پول 
پرداخت کرده؟ حتی به بچه ها کوله یا ساق هم داده نشد، لباس دوم هم 
ندارند. این برای برند استقلال زشت است. کنار آن هم یک عقاب قرمز 
زده اند! ما همه این موارد را به پیمانکار و همچنین باشگاه اعلام کردیم.

وی تصریح کرد: پیمانکار هم وقتی دید ما به این موارد اعتراض داریم 
تصمیم به قطع همکاری گرفت. مدیریت این پیمانکاری به خاطر روابطی 
که دارد، اجازه نمی دهد کارمان را پیش ببریم. مسئول کمپ هم از من 
که پیشکسوت این تیم هستم و برادرم نزد خانواده ها بدگویی کرده است. 
شما بروید کمپ را ببینید. از حدود ۵۰۰ نفر، فقط ۵-۴ نفر در هر سانس 
حضور دارند. آدم ها عاقل هستند. درست است برند استقلال است اما 

نگاه می کنند ببینند کیفیت کار چگونه است.
نیک ســیرت افزود: خانواده ها با ما تمــاس می گیرند و می گویند 
مربیانی که الان هســتند وسط سانس ســیگار می کشند و چای 
می نوشند! من هم گفتم دیگر در آن مجموعه نیستم و به ما مربوط 
نمی شود. الان حدود یک ماه است که جدا شده ایم و حقوق مربیان 
را هم نداده اند. مردم هم اعلام کرده  اند تمایلی برای ادامه همکاری با 
این اکیپ را نداریم. پول ما را برگردانید می خواهیم برویم. مدیریت 
پیمانکاری هم اعلام کرده هیچ پولی داده نمی شود. هیات فوتبال و 
احمدرضا براتی در این مورد خیلی پیگیری می کنند و به اصطلاح 
پشــت کار را گرفته اند. امیدوارم حداقل اتفاق خوبی برای مردم و 

خانواده ها بیفتد.
جمعی از خانواده ها و والدین کودکان با توجه به شرایط موجود اقدام به 
ثبت شکایت در کلانتری و همچنین هیات فوتبال استان تهران کرده اند 
که در نهایت باید دید باشگاه استقلال و نهادهای مربوطه چه تصمیمی 

در این مورد خواهند گرفت.

خداحافظی یامگا راهی از استقلاب
یامگا پس از دریافت مطالبات 

خود راهی کشورش شد.
فرانسوی  یامگا، مدافع  کوین 
اســتقلال  پــس از برگزاری 
جلســه با حجــت کریمی، 
سرپرست مدیرعاملی باشگاه 
استقلال ، مطالبات مالی خود 

را از باشگاه دریافت کرد.
 یامگا شب گذشته راهی فرانسه شد و قرار است پس از مرخصی چند 

به تهران برگردد.

به جان هم افتادن باشگاه ها با تصمیم خلق الساعه فدراسیون فوتبال

۱5 ساعت هیاهو برای هیچ!
صحبت های نایب رئیس دوم فدراسیون 
فوتبال، باشگاه ها را به جان هم انداخت 
و زمینه نقض یکی از مصوبات کارگروه 
نظارت بر مسابقات لیگ را فراهم کرد 
آن  هم در شــرایطی کــه هنوز چیزی 

قطعی نشده بود!
اظهــارات منصور قنبــرزاده مبنی بر 
برگــزاری تمامــی دیدارهــای هفته 
بیست وهشتم لیگ برتر فوتبال )مشروط 
به تأیید نهادهای تأمین امنیت( در روز 
شنبه، ۱۵ ساعت پرُ ســر و صدا را در 
فوتبال ایران به راه انداخت. در حالی که 
آیین نامه مسابقات به برگزاری مسابقات 
دو هفتــه پایانی تأکیــد دارد اما نایب 
رئیس دوم فدراسیون در حالی که هنوز 
چیزی قطعی نشده بود، حرف دیگری 

را مطرح کرد.
اســتقلال و ســپاهان که معتقد بودند 
دیدارهای تیمشان باید به صورت همزمان 
با بازی پیکان - پرسپولیس برگزار شود، 
نامه هایی در این زمینه به سازمان لیگ 
نوشتند که نایب رئیس فدراسیون فوتبال 
از همزمان شــدن بازی ها سخن گفت. 
پس از این اتفــاق، واکنش های زیادی 
در رسانه ها مطرح شد که مهم ترینِ آنها، 
به صحبت های تند مدیرعامل باشــگاه 
پرســپولیس علیه فدراسیون فوتبال و 

سازمان لیگ مربوط می شد.
با وجود این صحبت ها، ســازمان لیگ 
امروز اعلام کرد نهادهــای ذی ربط با 
تغییر زمان دیدارهــا موافقت نکرده و 
بازی ها مطابق برنامه قبلی برگزار خواهد 
شــد. نکته مهم این است که آیا نایب 
رئیس عالی ترین نهاد فوتبالی کشــور 
هنوز نمی داند پیش از قطعی شــدن 
تغییر برنامه، نباید درباره آن اظهار نظر 
کند؟! چه دلیلی دارد وقتی کاری انجام 

نشده آن را اطلاع رسانی کنیم؟!
فدراســیون فوتبال عصر روز دوشنبه 
از تشــکیل »کارگروه عالی نظارت بر 

مسابقات لیگ های کشور« خبر داد که 
ممنوعیت صدور بیانیه توسط باشگاه ها 
و عوامل منتســب به آنها، ممنوعیت 
اظهار نظــر علیه مقامات رســمی از 
جمله داوران از سوی باشگاه ها و عوامل 
منتسب به آنها و ممنوعیت تغییر زمان 
و مکان برگزاری مسابقات در دو هفته 
پایانــی، از جمله مصوبات این کارگروه 

است.
قنبرزاده در صحبت های شب گذشته 
خــود، به مطرح شــدن تغییــر زمان 
در  بیست وهشــتم  هفته  بازی هــای 
کارگروه فوق اشــاره کرد و البته گفت 
که روز گذشته هم جلسه ای در این باره 
داشته اند. در این صورت چرا فدراسیون 

فوتبال در بیانیه خود به این مســئله 
اشــاره نکرده و نوشــته بود که چنین 
بحثی هم مطرح شــده اســت؟ نکته 
مهم دیگر این است که اظهار نظر نایب 
رئیس فدراسیون فوتبال، عوامل تعدادی 
از باشگاه ها را بر آن داشت که به تغییر 
زمان بازی ها واکنش نشان بدهند و از 
بند هفتم بیانیه )ممنوعیت اظهار نظر 

علیه مقامات رسمی( تخطی کنند.
مدیرعامل و رئیس هیئت مدیره باشگاه 
و مدیر رسانه ای تیم فوتبال پرسپولیس 
در ساعات گذشته، واکنش هایی منفی 
نسبت به تغییر ساعت برگزاری بازی های 
هفته بیست وهشتم از خود نشان دادند. 
پس از آن، مدیر روابط عمومی باشگاه 

ســپاهان توئیتی کنایه آمیز خطاب به 
پرسپولیس نوشت. سؤال اینجاست که 
آیا فدراســیون فوتبال، همه این افراد 
را که در پی تصمیمات خلق الســاعه و 
صحبت های قنبرزاده اظهار نظر کردند، 
جریمه می کند؟ نقش فدراسیون فوتبال 
در این اظهارنظرها چقدر است؟ عامل 
این صحبت ها فدراســیون بوده و حالا 
باید یکی خودِ فدراسیون را جریمه کند! 
در اینکه از ســاعت ۲۰ شب گذشته تا 
۱۱ صبــح امروز این همه هیاهو ایجاد 
شده و ۱۵ ساعت تنش رخ داده، مقصر 

چه کسی است؟
ســازمان لیگ به خاطــر برگزاری جام 
جهانی ۲۰۲۲ قطر کار ســختی برای 
برنامه ریزی لیگ برتر داشت، اما تغییرات 
همیشگی برنامه مسابقات نکته ای است 
که همیشه توی ذوق می زند. باشگاه های 
لیگ برتری که بسیاری از آنها وضعیت 
مالــی خوبی ندارند، بــا توجه به روز و 
ســاعت دیدارهای تیم خودشان برای 
رزرو هتل و تهیه بلیت اقدام می کنند 
و تغییر دائمی برنامه بازی ها، کار آنها را 

دشوار کرده است.
صحبت از تغییر احتمالی زمان دیدارهای 
روز جمعه، عصر روز سه شنبه اعلام شد 
که قطعاً باشگاه ها برای دیدارهای تیم 
خود در هفته بیست وهشتم برنامه ریزی 
کرده بودند. عملی شــدن تغییر زمان 
بازی ها و اعــلامِ آن در فاصله کمتر از 
۷۲ ساعت تا شروع بازی، قطعاً هزینه 

هنگفتی بر باشگاه ها تحمیل می کرد.
بند نهــم مصوبات کارگــروه مذکور، 
»برگزاری مســابقات با رعایت تمامی 
استانداردهای پزشکی و امنیتی مطابق 
با مقررات برگزاری ابلاغی در زمان مقرر 
و بــدون تأخیر« بود. آیــا اعضای این 
کارگروه، فدراســیون فوتبال و سازمان 
لیگ را به رفتار مطابق استانداردها ملزم 

کرده اند؟

اولین لژیونر ایرانی در لیگ عربستان!
برخی از رسانه های عربی منطقه مدعی شده 
اند که احمد نوراللهی از تیم الاتحاد عربستان 

پیشنهاد دریافت کرده است.
یک صفحه توئیتــری ایرانی کــه به زبان 
فرانسوی اقدام به انتشار اخبار فوتبال ایران 
می کند، مدعی شد که بازیکن ایرانی شباب 

الاهلی مورد توجه صدرنشین کنونی فوتبال 
عربســتان قرار گرفته است. همین موضوع 
کافی بود تا این خبر به ســرعت در فضای 
مجازی عربستان و کشورهای عربی منتشر 
شود. صفحه توئیتری و پرمخاطب »سهم« با 
بیش از ۸۰۰ هزار فالوئر، این خبر را بازنشر 

کرد و پس از آن بود که دیگر رسانه ها نیز از 
پیشنهاد الاتحاد به نوراللهی خبر دادند. رسانه 
سعودی اسپورت نوشت الاتحاد که به دلیل 
پرونده عبدالرزاق حمدالله در زمستان گذشته 
از جذب بازیکن محروم بود، قصد دارد تا احمد 

نوراللهی را به خدمت بگیرد .

ش
ورز

مستطیل سبز

سرمربی کشتی زنان پس از استعفا: 
فدراسیون کشتی مثل سراب است!

آنا براتی پس از استعفا از سرمربیگری 
تیم ملی کشتی زنان گفت: از نظر مالی 
حمایت نمی شویم و هرچه به وزارت 

ورزش گفتیم هیچ فایده ای نداشت.
مســابقات انتخابی تیم ملی کشتی 
آلیــش زنان در حال برگزاری اســت 
تا تیم ملــی آماده حضور در قهرمانی 
آسیا شــود اما آنا براتی سرمربی تیم 
ملــی در انتقاد به شــرایط زنان این 
رشته از سمت خود کناره گیری کرده 
و استعفای خود را به فدراسیون کشتی 

ارائه داده است.
براتی در گفت وگو با ایســنا به دلیل 
استعفای خود اشاره و بیان کرد: باید 
یک نفر کاری می کرد. اینکه همیشه 
توسری بخوریم و بگویند اعزام برایتان 
کافی اســت، درست نیست. به عنوان 
یک تیــم وقت می گذاریــم، از کار و 
زندگی می زنیم و برای معیشــت به 
پول نیاز داریم. ترجیح دادم به عنوان 
سرمربی تیم استعفا بدهم شاید صدای 
مــا شــنیده شــود و وزارت ورزش و 

جوانان کاری برای کشتی زنان بکند.

او با بیان اینکــه از نظر مالی حمایت 
نمی شــویم و هرچه به وزارت ورزش 
گفتیم هیچ فایده ای نداشــت، ادامه 
داد: مگر چند تیم در بخش زنان داریم 
که در مسابقات آسیایی و جهانی اول 
می شــوند؟ فکر می کنم اگر ۱۰ سال 
دیگر هم مقام بیاوریم هیچ اتفاقی برای 

ما نمی افتد.
براتی به عدم حمایت مریم کاظمی پور 
معاون ورزش زنان از کشتی زنان اشاره 
و بیان کرد: وقتی خانم کاظمی پور به 

اردوی ما آمد، گفتیم حتی یک ریال 
هم پول نمی گیریم. تعجب کرد و قول 
حمایت داد اما الان یک سال گذشته و 

اتفاقی نیفتاده است.
او در مــورد درخواســت از حمیــد 
ســجادی وزیر ورزش و جوانان برای 
حمایت از زنان کشتی گیر گفت: قبل از 
مسابقات جهانی به این امید که اتفاقی 
بیفتد، نامه ای به آقای سجادی زدیم 
اما هیچکس توجه نکــرد. مگر همه 
رشــته های دیگر که پاداش دریافت 

می کنند المپیکی هســتند که به ما 
جایزه نمی دهند؟ در آخرین مراســم  
بــا رئیس جمهور که به ورزشــکاران 
جایزه اهدا شد هیچکدام از ما را دعوت 

نکردند و گفتند شامل نمی شوید.  
براتی با بیان اینکه بی توجهی به رشته 
آلیش در حالی است که مسابقات آن 
کاملا رسمی و زیر نظر اتحادیه جهانی 
کشــتی برگزار می شــود، ادامه داد: 
حرف هایی که می زنند بهانه اســت و 
صدای ما به جایی نمی رسد. فدراسیون 
هم هیچ حمایتی نمی کند و توجهش 
به بخش زنان فقــط در حد برگزاری 

اردو و اعزام است.
او در مــورد بی انگیزگــی دختران 
نتیجــه بی توجهی  کشــتی گیر در 
مســئولان گفت: فدراسیون کشتی 
مثل سراب از دور خوب است و برای 
زنان هیــچ کاری نمی کند. دختران 
بی انگیزه  واقعا  قدیمی  کشــتی گیر 
هســتند چون می داننــد حتی اگر 
مقــام بیاورند هم اتفاقی برایشــان 

نمی افتد.
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تاثیرات دوران کودکی بر شخصیت بزرگسالی؛

دوران طلایی نسل فردا
با یک تیپ  هر کودکی 
شــخصیتی خــاص به 
دنیا می آید. اما محیطی 
که کودک در آن رشــد 
می کند، نقــش مهمی در 
شــکل گیری شــخصیت 
والدیــن،  دارد.  کــودک 
معلم هــا و مراقبان کودک 
رشــد  مســئول  هرکدام 
ویژگی های شخصیتی کودک هستند. 
همه افراد با وجود تمامی ویژگی های 
خود که دارند در ادامه تجربیات کودکی 
خود به سر می برند که در گذشته آن 
ها را ســپری کردند اکثر آنها با تجربه 
اتفاقات منفی در دوران کودکی شــان 
هنوز تاثیر آن اتفاقات را در زندگی خود 
می بینند و متاسفانه بسیاری از همین 
تجربیــات منفی تا بزرگســالی ادامه 
داشــته و فرد را دچــار درگیری های 
فراوانی می کند چراکه تجربیات دوران 
کودکی بر روابط اجتماعی فرد ، روابط 
عاشقانه و همچنین آموزش و پرورش 

تاثیر گذار می باشد.
نقش والدین در شکل گیری شخصیت 

کودکان
ارثی  اکثــر خصوصیات شــخصیتی 
نیستند بلکه بســیاری از آنها نتیجه 
تجربیاتی می باشد که هر شخصی در 

زندگی خود با آنها مواجه می شود. 
مرحله کودکی هر فرد حساس ترین و 
مهمترین بخش شکل گیری شخصیت  
خصوصیــات فــردی انســان و رفتار 
اجتماعی اش می باشــد که همگی تا 
حدودی از آمــوزش ها و محیط تاثیر 
می گیرند و همچنیــن تکامل روانی 
 و جســمی و همچنین رشــد کودک 
 در این دوران بســیار حائــز اهمیت 

است.
اگــر در این مرحله آســیب هایی به 
کودک وارد شــود پیامد های طولانی 
مدت در آینده برایش به وجود می آید 
مخصوصاً اینکه چون آزارها و آســیب 
های وارد شده به کودکان کمتر قابل 
شناســایی است و کودک قادر به بیان 
آســیبی که به او وارد شده نیست به 
خاطر همیــن در حال و آینده عواقب 
جبران ناپذیری به زندگی اش وارد می 
شود به طور مثال در وجود هر کودکی 
ظرفیت زبان آمــوزی وجود دارد ولی 
چنانچــه همیــن ظرفیــت در دوره 
حساس رشدی که ۱ تا ۴ سالگی می 
باشد فعال و اکتیو نشود کودک دیگر 
هیــچ وقت کادر به یادگیری ســخن 

گفتن نمی باشد.
شخصیت کودک در چه سنی شکل می گیرد؟

در شــکل گیری شــخصیت کودک 
عوامــل زیادی وجود نقــش دارند. از 
اعتماد به نفس ، شجاعت و عزت نفس 
گرفته تا نحوه رفتار و احترام کودک به 
دیگران. بین سن ۳ تا ۶ شما شاهد این 
هستید که شخصیت کودک در حال 
شکل گیری است و این بهترین زمان  
فهماندن و القــای بعضی از ارزش ها و 
تمرین هایی اســت که باعث رشــد و 
پرورش کودک می شود و او را به فردی 
با ویژگی های شخصیتی مثبت تبدیل 
می کنــد. هنگامی که کودکان در حال 
یادگیری و تقلید از رفتار شما هستند، 
شما )والدین( به تنها عامل تأثیرگذار 

در رشد شــخصیت فرزند خود تبدیل 
می شوید.

راه  های رشد شخصیت کودکان
بســیاری از والدیــن فکــر می کنند 
سخنرانی کردن برای کودک در مورد 
بایدهــا و نبایدهــا در بازه های زمانی 
منظم بهترین راه برای شــکل گیری 
شخصیت آن هاست. اما بچه ها ارزش ها 
و نکات را از ســخنرانی های مکرر شما 
درنمی یابند، بلکه آن ها آینه تمام نمای 
رفتار شما هســتند. بنابراین بهترین 
روش تربیتی کودکان این اســت که 
شــما خودتان با مهــارت و ظرافت با 
انجــام اعمال کوچــک، صفات مثبت 
شخصیتی را در کودک شکل دهید. در 
ادامه بعضی از روش هایی که از طریق 
آن ها می توانید این کار را انجام دهید 

آورده ایم:
-برای تشــکیل شــخصیت کودک از 

برچسب زدن بپرهیزید
-برای رشد شخصیت کودک شنونده 

خوبی باشید
-با کمبودها و نواقص کودک با مهربانی 

برخورد کنید

-از مقایسه فرزند خود با کودکان دیگر 
خودداری کنید

نقش الگوسازی رفتاری در شکل گیری 
شخصیت کودک

کودکان آنچه را که می بینند بیشــتر 
از آن چیزی که می شنوند می آموزند! 
رفتارهایی  عملی  پیاده سازی  بنابراین 
که می پســندید تأثیر مانــدگاری بر 
شــکل گیری شــخصیت کــودکان 
خواهد گذاشــت. کارهــای کوچکی 
که توســط شــما انجام می شود مثلًا 
مرتــب کردن کتاب در قفســه کتاب 
و یا مؤدبانه رفتار کــردن با مهمان ها 
خیلی زود توســط کودکان آموخته و 
تقلید می شود. کودک اگر در هرجایی 
رفتاری ضدونقیضیا دوگانه در شــما 
ببیند به ســرعت همان رفتار را از شما 
می آموزد. بنابراین این مســئله خیلی 
اهمیــت دارد که هر چه را در موردش 

صحبت کردید خودتان هم اجرا کنید.
امروزه بــه غیر از آموزگاران و والدین ، 
رسانه های گروهی بالاخص تلویزیون 
در شــکل گیری رفتار و خلق و خوی 
کودک و نوجوان نقشه بسزایی دارند و 
چنانچه تبلیغاتی شایسته داشته باشند 
کودک با اکتفاء به همانند سازی با این 
نمونه های خوب سعی بر تقلید رفتار 
آنها می کند اما چنانچه این نمونه ها 
دارای رفتار و گفتاری نادرست باشند 
دروغگویــی ، بی مســئولیتی ، قانون 
شــکنی و رفتارهای غیــر اخلاقی را 

ترویج می کند.
برای رشد شخصیت کودک بگذارید کودکان 

بازی کنند
بــازی کــردن )بازی هــای رایــگان( 
شــدیداً در میان کودکان این نسل به 
دلایل زیادی کاهش پیدا کرده است. 
هیچ چیز مانند یک ورزش دسته جمعی 
نمی تواند روحیه ی کار تیمی، مهارت 
اشتراک گذاری و مراقبت )اهمیت دادن 
به دیگران( را به کودک یاد دهد. ورزش 
و بازی از بهترین فعالیت هابرای رشد و 

شکل گیری شخصیت کودکان است.

متأسفانه بسیاری از والدین فرزندانشان 
را از انجام بازی هایــی در زمین آزاد و 
یا انجام  هرگونه ورزش منع می کنند. 
برای کمک به هر دو بعد جســمی و 
روحی، شما باید کودکان را به طور فعال 
درگیریک بازی ورزشی کنید. همچنین 
خیلی خوب است که فرزندتان هرروز 
خودش را از استرســی کــه درس و 
مدرسه به او می دهد دور کند و خوش 

بگذراند.
مدت زمان تماشای تلویزیون را محدود کنید

بازی کامپیوتری یا رایانه ای مشــکل 
جدیدی هستند که بسیاری از خانواده 
ها با آن ها درگیر هســتند. مطالعات 
روانشناسی اخیر نشان داده اند، تماشای 
بیش ازحد صفحــات نمایش تلوزیون، 
صفحه موبایل، تبلت و کامپیوتر تأثیر 
منفی بر روند رشد فکری و اجتماعی 
بازی روی  انجــام  کودکان می گذارد. 

صفحات نمایش باعث اعتیاد به آن ها 
می شود که به نوبه ی خود باعث کمتر 
شــدن ارتباطات کودک بــا اجتماع و 

دنیای اطرافشان می شود.
قوانین را برای رشد کودکان شرح دهید

لازم اســت بــرای آمــوزش نظــم و 
انضباط در منــزل با صراحت در مورد 
مسئولیت های کودکان با آنها صحبت 
کنید. گاهی والدین نمی توانند با گفتگو 
آنچــه را که از فرزنــدان انتظار دارند 
به صراحت بیــان کنند و این درنهایت 
باعث می شود که کودک درک درستی 
ازآنچه گفته شده نداشته باشد و متهم 

به بدرفتاری شود!
باشــند  قوانین صریح  اما هنگامی که 
کودک یاد می گیرد آهسته و پیوسته 
رفتارش را با انتظارات والدین همســو 
کنــد. اینکه کــودک خــودش را با 
مجموعه ای از قوانین وفق دهد ممکن 
است  در اوایل زمان بر باشد اما درنهایت 
پیروی مداوم از یــک رفتار تبدیل به 
تقویتیک عــادت رفتــاری خوب در 

کودک می شود.
برای رشد شخصیت کودک والدین صبوری 

باشید
وقتی کودک اشتباهی مرتکب می شود 
تنبیه بدنی کودک یا داد زدن بر ســر 
کــودک اوضاع را برای هردوی شــما  
بدتر می کند. بسیاری از اوقات، کودک 
فقــط فریــاد زدن را به عنوان نشــانه 
تــرس دریافت می کند نه اینکه در پی 
اصلاح عملی باشــند که مورد انتظار 
والدین است. با آرامی و صبوری عواقب 
بدرفتاری کودکان را به او توضیح دهید. 
اینیک روش مؤثر برای ایجاد تغییرات 
دلخواهتان اســت که در ذهن کودک 

می ماند.
باورهای اشتباه در مورد شکل گیری شخصیت 

کودک
گاهی کلمه  »شــخصیت« توســط 
والدین به اشتباه تعبیر می شود. اینیک 
تصور اشتباه است که شخصیت کودک 
محدود به ظاهرش است. والدین روی 
لباس، آراستگی و سلامتی تأکید دارند 
غافل از اینکه این ها فقط یک جنبه از 

رشد کودک هستند.
طــرز نگاه کودک بــه زندگی، تقویت 
مهارت های اجتماعی، مهارت احساس 
همدلی و هوش عاطفی و رشد اخلاقی 
همگی به تشــکیل شخصیت کودک 

کمک می کند.

بازی کامپیوتری یا رایانه ای مشکل جدیدی هستند که بسیاری از 
خانواده ها با آن ها درگیر هستند. مطالعات روانشناسی اخیر نشان 

داده اند، تماشای بیش ازحد صفحات نمایش تلوزیون، صفحه موبایل، 
تبلت و کامپیوتر تأثیر منفی بر روند رشد فکری و اجتماعی 

کودکان می گذارد

,,

احتمال وقوع سیل در ۷ استان
به دنبال هشدار سازمان هواشناسی کشور و 
احتمال بارش های شدید و رگباری باران و 
وزش شدید باد در ۷ استان کشور، امدادگران 
هلال احمــر به حالت آماده بــاش درآمدند. 
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از مهر، بابک محمودی سرپرســت سازمان 

امدادونجات جمعیت هلال احمر با اشــاره 
به هشدار جدید سازمان هواشناسی گفت: 
براساس هشدار هواشناسی و با احتمال بارش 
شدید و رگباری باران، امدادگران هلال احمر 
در اســتان های در اســتان های آذربایجان 
شرقی، اردبیل، گیلان، مازندران، گلستان، 

خراسان شمالی و شمال خراسان رضوی و 
تداوم بارش ها در روز پنجشنبه در استان های 
گیلان، مازندران، گلستان، خراسان شمالی و 
نیمه شمالی خراسان رضوی، امدادگران در 
این استان ها نیز در آماده باش هستند تا در 

صورت نیاز به کمک حادثه دیدگان بروند.

مرگ و میر روزانه کرونا در ایران، 
دوباره تک رقمی شد

بر اساس اعلام روابط عمومی 
وزارت بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشــکی، در طول 
۲۴ ساعت گذشته، ۷ نفر از 
بیماران کووید۱۹ در کشور 
جان خود را از دست دادند 
و مجموع جان باختگان این 

بیماری، به ۱۴۶ هزار و ۱۳۶ رسید.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از وبدا، در ۲۴ ســاعت 
گذشته و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، ۲۲۸ بیمار جدید 
مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناســایی و ۹۹ نفر از آنها بستری 
شــدند. مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به ۷ میلیون و ۶۰۹ 
هزار و ۳۴۹ نفر رسید. تا کنون ۷ میلیون ۳۶۰ هزار و ۵۲۰ نفر از 

بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارستانها ترخیص شده اند.
۵۴۴ نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در بخش های مراقبت های 
ویژه بیمارستانها تحت مراقبت قرار دارند. تا کنون ۵۶ میلیون و 
۴۱۷ هزار و ۲۷۷ آزمایش تشــخیص کووید۱۹ در کشــور انجام 
شده اســت. تا کنون ۶۵ میلیون و ۲۱۶ هزار و ۷۵۲ نفر دُز اول، 
۵۸ میلیــون و ۶۱۲ هزار و ۴۳۷ نفر دُز دوم و ۳۱ میلیون و ۶۹۴ 
هزار و ۸۲۹ نفر، دُز سوم و بالاتر واکسن کرونا را تزریق کرده اند و 
مجموع واکسن های تزریق شده در کشور به ۱۵۵ میلیون و ۵۲۴ 

هزار و ۱۸ دُز رسید.
در حال حاضر ۰ شهرســتان وضعیت قرمز، ۹ شهر در وضعیت 
نارنجی، ۲۱۳ شــهر در وضعیت زرد و ۲۲۶ شــهر کشور نیز در 

وضعیت آبی قرار دارند.

۶ میلیون نفر از ۳ دهک نخست 
رایگان بیمه شدند

وزیر بهداشــت گفــت: در 
حوزه بیمه همگانی سلامت 
با اختصاص ۶ هزار میلیارد 
تومــان ۶ میلیــون نفر از 
ســه دهک نخست به طور 
رایگان تحت پوشــش بیمه 
ســلامت قــرار گرفتند اما 

هنوز هم مشــکلاتی در این زمینه وجود دارد. به گزارش روزنامه 
»صبح امروز« و به نقل از تســنیم، بهرام عین اللهی در افتتاحیه 
پنجمین اجلاس روسای دانشگاه ها و دانشکده های علوم پزشکی 
سراسر کشور که با حضور رئیس و اعضای کمیسیون بهداشت و 
درمان مجلس در ســتاد وزارت بهداشت برگزار شد، اظهار کرد: 
در حوزه بیمه همگانی ســلامت با کمک مجلس و اختصاص ۶ 
هزار میلیارد تومان اقدام گسترده ای رقم خورد و ۶  میلیون نفر از 
سه دهک نخست به طور رایگان تحت پوشش بیمه سلامت قرار 
گرفتند اما هنوز هم مشکلاتی در این زمینه وجود دارد که رفع آن 
نیازمند تصویب قانون پایدار برای بیمه همگانی به عنوان یکی از 

زیرساخت های مهم برنامه سلامت خانواده است.
وی اضافــه کرد: در ماه مبارک رمضان امســال، ۱۸ جلســه با 
صاحب نظران  حوزه ســلامت برگزار کردیم تا نظرات کارشناسی 
آنها را پیرامون اجرای کارآمد برنامه های وزارت بهداشت از جمله 
ســلامت خانواده دریافــت کنیم. وظیفه ما مشــورت گرفتن از 
صاحب نظران و ســپس، انتخاب بهترین راهکار  در جهت تأمین 

نفع عمومی است.
وزیر بهداشــت با اشاره به این که  حدود ۲۰ سال از اجرای برنامه 
پزشکی خانواده در کشور می گذرد، افزود: تجارب فراوانی از اجرای 
این طرح به دســت آمده اســت و همچنین در ماه های گذشته 
در نشســت های تخصصی با اعضای فرهنگستان علوم پزشکی و 
صاحب نظران و مجریان پزشــکی خانواده در دو اســتان فارس و 

مازندران، نقاط مثبت و منفی این طرح شناسایی شده است.
عین اللهــی با بیان اینکه محورهای مورد وفــاق و اجماع فراوانی در 
اجرای برنامه سلامت خانواده با کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
داریم، گفت: اجرای سیاست های ابلاغی مقام معظم رهبری در حوزه 
ســلامت، رفع نیاز جامعه به خدمات باکیفیت بهداشتی و درمانی، 
کمــک به محرومان، ارتقای حوزه بهداشــت، رعایت صرفه جویی و 
الگوی اقتصاد ســلامت، بومی ســازی برنامه های مربوط به پزشکی 
خانواده، ارتقا و اجرای تدریجی برنامه، نظارت مستمر، توجه به رسانه 
و اطلاع رسانی اثر بخش، اولویت بخشی به مناطق محروم و توجه به 

راهنماهای بالینی، محورهای مورد وفاق در اجرای این برنامه است.
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درگاه پرداخت امن

می کند کشف  را  زحل  حلقه های  شدن  ناپدید  راز  وب«  »جیمز  تلسکوپ 
گروهی از ستاره شناسان قصد دارند با 
کمک »تلسکوپ فضایی جیمز وب« و 
»رصدخانه کک«، به راز ناپدید شدن 

حلقه های زحل پی ببرند.
به گزارش ایســنا و به نقل از اسپیس، 
حلقه های سیاره زحل در حال ناپدید 
شدن هســتند و ما نمی دانیم که چه 
مدت دیگــر در اطــراف آن خواهند 
بود. ستاره شناســان از دهــه ۱۹۸۰ 
می دانستند که درونی ترین حلقه های 
یخی زحل به طور پیوســته در حال 
فرســایش یافتن در جــو فوقانی آن 
هستند. بارش باران با چنان سرعتی 
در حــال وقوع اســت کــه روزانه به 
اندازه یک اســتخر آب روی این غول 
گازی می بارد. با وجود این، ســرعت 
کوچک شدن سیســتم حلقه زحل 
که تعیین  کننده زمان ناپدید شــدن 
آن به شــمار مــی رود، همچنان یک 
پرسش بدون پاسخ است. »تلسکوپ 
فضایی جیمز وب«)JWST( ناسا که 
تجهیزات قوی آن تاکنون به بررسی 
اولیه  کیهان  دوردست  کهکشان های 
پرداخته اند، به زودی خواهند توانست 
این پدیده جالب را مورد بررســی قرار 
دهند. »جیمز اودونوگو«، دانشــمند 
سیاره شناســی »آژانــس کاوش های 
کــه   )JAXA(»ژاپــن هوافضــای 
سرپرســتی تلاش های جدید را برای 
تعیین مــدت مانــدگاری حلقه های 
زحل بر عهده خواهد داشــت، گفت: 
ما هنوز در حال تلاش برای کشــف 
دقیق سرعت فرسایش حلقه های زحل 
هســتیم. در حال حاضر، پژوهش ها 
نشــان می دهند که این حلقه ها تنها 
بــرای چند صد میلیون ســال دیگر 

بخشی از زحل خواهند بود.
بــرای بهتر تخمیــن زدن طول عمر 

حلقه هــای زحل، تلســکوپ فضایی 
 Keck(»جیمز وب و »رصدخانه کک
Observatory( در هاوایی، بخشی 

از یک کمپین رصدی بلندمدت برای 
مطالعه این ســیاره خواهند بود. این 
تلســکوپ ها به نظــارت بر چگونگی 
 Ring(»نوسانات پدیده »باران حلقه
rain( طی یک فصــل کامل در این 

غول گازی کمک می کنند که به لطف 
دور بودن مدار آن از خورشــید، حدود 

هفت سال زمینی طول می کشد.
ستاره شناســان انتظار دارند داده های 
جالبی را از این کمپین به دست بیاورند 
زیرا پژوهش های پیشین نشان داده اند 
که مقادیر زیادی از مواد حلقه به طور 
مداوم به زحل می ریزد. به عنوان مثال، 
داده هــای ارسال شــده از فضاپیمای 
»کاسینی«)Cassini( ناسا که ۲۲ بار 
در خلال شیرجه مرگبار خود به زحل 
در سال ۲۰۱۷ از شکاف بین این سیاره 
و حلقه های آن عبور کرد، نشان دادند 
که بین ۴۰۰ تا ۲۸۰۰ کیلوگرم باران 
یخی در هر ثانیه روی ســیاره جاری 

می شود.
با این سرعت، حلقه ها ممکن است طی 
حدود ۳۰۰ میلیون سال ناپدید شوند. 

اگرچه ۳۰۰ میلیون سال ممکن است 
زمان زیادی به نظر برسد اما این سیل، 
سیســتم حلقه را به سوی یک مرگ 
نسبتا ســریع در مقیاس های زمانی 
کیهانی ســوق می دهد. در هر حال، 
میزان بارش مواد حلقه روی ســیاره 
هنوز تا حدود زیادی نامشخص است. 
حلقه ها  که  می گویند  ستاره شناسان 
می توانند طی ۱۰۰ میلیون سال ناپدید 
شوند یا اینکه ممکن است ۱.۱ میلیارد 
ســال در اطراف زحل باقــی بمانند. 
اودونوگو ادامــه داد: ما در حال حاضر 
فقط یک تخمین بسیار گسترده داریم. 
ما می خواهیم مشاهدات بیشتری انجام 
دهیم که این محدوده هجوم را محدود 

می کنند.
پژوهش های کنونی نشــان می دهند 
سنگ های فضایی و تابش خورشید، 
ذرات حلقــه را کمی مختل می کنند 
و به آنها بار الکتریکی می دهند که به 
خطوط میدان مغناطیسی غول گازی 
متصل می شوند. سپس گرانش زحل، 
ذرات یخی را به داخل می کشــد که 
توسط میدان های مغناطیسی هدایت 
می شوند تا به جو بالای سیاره راه پیدا 
کنند اما این روند همیشــه با سرعت 

یکسان انجام نمی شود.
جزئیات حلقه های یخی زحل در این 
عکس فضاپیمای »کاسینی« از سیستم 
حلقه ای باشــکوه آن قابل مشــاهده 

هستند
هنگامی که زحل در مدار ۲۹.۵ ساله 
خود به دور خورشــید می چرخد و 
به سمت خورشــید می رود یا از آن 
دور می شود، حلقه ها نیز همین کار 
را می کنند. به گفته ستاره شناسان، 
این شیب نشــان می دهد که تابش 
خورشــید چقــدر بــر درونی ترین 
تأثیر  لایه هــای منظومه حلقــه ای 
می گذارد که بیشــتر باران یخی در 
آنها ایجاد می شود. همچنین، این امر 
ممکن است در تعیین میزان ریختن 

مواد به زحل نقش داشته باشد.
گروه اودونوگو از تلسکوپ های جیمز 
وب و کک برای اندازه گیری انتشارات 
یک مولکول هیــدروژن خاص در جو 
فوقانی زحل اســتفاده خواهند کرد. 
اودونوگو در مصاحبه با اسپیس گفت: 
اندازه  این مولکول زمانی افزایش می یابد 
که مقدار کمی از مواد حلقه های یخی 
زحل به جو آن می ریزد اما طی باران 
حلقه ای فراوان کاهش می یابد. نظارت 
بــر این تغییرات طی فرآیند انتشــار 
هیدروژن در طــول یک فصل کامل 
زحل می توانــد به گروه کمک کند تا 
بفهمند چقدر مواد حلقه در این سیاره 

می بارد.
وی افزود: تجهیزات تلســکوپ کک 
که پیشتر برای این کار استفاده کرده 
بودیم، ارتقا یافته اند اما پیشتر هرگز از 
تلسکوپ جیمز وب برای چنین کاری 
استفاده نکرده بودیم. بدین ترتیب، ما 
قادر خواهیم بود تا هجوم حلقه را بهتر 

از همیشه تخمین بزنیم.

دانشمندان هندی در پژوهش جدیدی نشان داده اند که می توان فناوری
از ضایعات مو برای ســاخت پوشش ضد آفتاب پنجره و بانداژ 

زخم استفاده کرد.
به گزارش ایسنا و به نقل از نیو اطلس، وقتی به تمام موهایی فکر 
می کنیم که هر روز در سالن های سرتاسر دنیا کوتاه و دور ریخته 
می شوند، متوجه می شویم که مقدار زیادی مو هدر رفته است. 
دانشمندان هندی، روش جدیدی را برای استخراج ترکیبات از 
موهای دور ریخته شــده ابداع کرده اند تا از آنها در محصولاتی 

مانند پانسمان زخم و پوشش ضد آفتاب پنجره استفاده شود.
موی انســان علاوه بر چیزهای دیگر، عمدتا از پروتئینی به نام 
کراتین همراه با رنگدانه ای به نام ملانین تشکیل شده است که 
بــه آن رنگ می دهد. اگرچه هر دو مــاده کاربردهای احتمالی 
گوناگونی دارند اما تلاش های پیشین برای استخراج آنها از مو 
یا شامل مواد شیمیایی سمی و روش های پیچیده بوده است یا 
دانشمندان فقط توانســته اند یکی از این ترکیبات را استخراج 
کنند. اینجاســت که روش جدید 

وارد می شود.
فرآیند »ضایعات صفر«که توسط 
گروهی از دانشــمندان »دانشگاه 
پرزیدنسی«هند به سرپرستی دکتر 
»پائولومی گوش« توسعه داده شده 
است، با شستن دسته ای از موهای 
دور ریخته شــده و برش دادن آنها 
به قطعات کوچک آغاز می شود. سپس، این قطعات کوچک با 
یک مایع یونی)نمک مایع( مخلوط می شــوند. این مایع یونی، 
پیوندهای هیدروژنی که مولکول های کراتین را در کنار هم نگه 

می دارد، می شکند.
در مرحلــه بعد، مخلوط مو/نمک حرارت می بیند و در محلول 
اسید هیدروکلریک ریخته می شود که رسوب ملانین را در پی 
دارد و ســپس جمع آوری می شود. در نهایت، دیالیز شیمیایی 
برای استخراج کراتین قابل دسترس از محلول انجام می گیرد. 
مایع یونی را با کاهش عملکرد کمی آن می توان چندین بار مورد 

استفاده مجدد قرار داد.
از آنجا که پیشتر نشان داده شده است کراتین نقش فعالی در 
بهبود زخم ها دارد، دانشمندان معتقدند که کراتین استخراج شده 
از مــو را می تــوان در پانســمان های زخم ماننــد بانداژهای 

هموستاتیک استفاده کرد.

ساخت پوشش ضد آفتاب و بانداژ زخم با مو!

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد ناحیه یک 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهــی موضوع مــاده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامــه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی . برابر رای شماره 
۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۰۳۰۰۱۱۱۳ هیــات اول موضــوع قانــون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک مشهد ناحیه یک تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم 
زیور خیامی راد فرزند محمدحسن به شماره شناسنامه ۳ صادره از بیرجند 
مبنی بر صدور سند مالکیت نسبت به ششدانگ یک باب منزل مسکونی به 
مســاحت ۸۰ مترمربع پلاک ۹۶ فرعی از ۲۲۷  اصلی واقع در بخش ۹  از 
محل مالکیت مالک رسمی محمدحسن خیامی راد محرز گردیده است. لذا 
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را 
به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند 
مالکیت صادر خواهد شد. م.الف ۶۰۵ تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۱/۲۹. 

تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۲/۱۴
علی فضلی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه یک مشهد

511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد ناحیه چهار
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهــی موضوع مــاده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامــه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی . برابر رای شماره 
۱۴۰۱۶۰۳۰۶۲۶۷۰۰۱۹۴۰ مورخ ۱۴۰۱/۱۲/۲۲ هیات اول موضوع قانون 

تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد ناحیه چهار تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضــی خانم منیژه احمدی فرزند محمدصادق در ششــدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت ۷۰/۳۵ مترمربع قسمتی از پلاک ۱۱۹ فرعی از ۱۶  
اصلی واقع در اراضی زرکش خراســان رضوی بخش ۱۰ حوزه ثبت ملک 
مشهد ناحیه چهار از مالکیت غلام آراسته ده خراستانه محرز گردیده است. 
لذا به منظور اطلاع عمــوم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می 
شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید، ظــرف مدت یک ماه از 
تاریخ تســلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 
بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 
مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد. م.الف۶۵۵ تاریخ انتشار نوبت اول: 

۱۴۰۲/۱/۳۰. تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۲/۱۴
 حمیدرضا افشار- رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه چهار مشهد

511/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهــی موضوع مــاده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامــه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی . برابر رای شماره 
۱۴۰۱۶۰۳۰۶۲۷۱۰۰۳۹۵۲ هیات  موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک مشــهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم 
خدیجه داوری فرزند غلامحسن در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت  
۱۵۱/۸۰ مترمربع قســمتی از پلاک  باقی مانده ۱۶  اصلی بخش ۹  واقع 
در  عبادت ۲۸ بین فرزین ۱ و ۵ پلاک ۸۹ خریداری از مالک رسمی خانم 
خدیجه داوری محرز گردیده اســت. لــذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شــود در صورتی که اشخاص نسبت 

به صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس 
از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود 
را بــه مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت 
مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.. 
م.الف ۶۴۵ تاریخ انتشــار نوبت اول: ۱۴۰۲/۱/۳۰. تاریخ انتشار نوبت دوم: 

۱۴۰۲/۲/۱۴
بشیرپاشائی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

511/4اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهــی موضوع مــاده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامــه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی . برابر رای شماره 
۱۴۰۱۶۰۳۰۶۲۷۱۰۰۳۹۴۴ هیات  موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک مشــهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی  آقای 
سیدرضا حسینی فرزند سیدحســین در ششدانگ یک باب ساختمان به 
مساحت ۱۶۳/۶۰ مترمربع قسمتی از پلاک  باقی مانده ۱۶  اصلی بخش۹  
واقــع در عبــادت ۲۸ بین فرزین ۵ و۸ پلاک ۸۹ خریــداری از خانم ربابه 
ســرایدار پور محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نسبت به 
صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به 
مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و 
عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م.الف۶۴۷ 

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۱/۳۰. تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۲/۱۴
بشیرپاشائی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد


